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Standardele de stat, factor important 
în lupta pentru calitate

Spre noi succese
★ ★

CADRE CALIFICATE

în cinstea zilei de 23 August
* * *

Intr-o statistică făcută înaintea națio
nalizării principalelor mijloace de pro
ducție se constata că într-una din 
fabricile din țara noastră se turnau 
pentru repararea cîtorva tipuri de ma
șini peste 40.000 de piese diferite. In 
realitate pentru aceasta ar fi fost sufi
ciente doar cîteva mii dacă s-ar fi trecut 
la unificarea pieselor comune- Aceeași 
statistică mai arăta că se produceau pes
te 120 tipuri de sape agricole în loc de 6 
tipuri cîte ar fi fost îndeajuns pentru 
toate terenurile țării. Fabricarea unei va
rietăți nesfîrșite de produse de același 
fel fără nici o necesitate, produse care de 
fapt nu se deosebeau prea mult între ele 
decît prin denumire sau preț, ducea la o 
considerabilă risipă în producție, care în
greuna muncă în fabrici și scumpea pro
dusele în dauna consumatorilor.

Trecerea la economia planificată în 
țara noastră a făcut necesară introduce
rea ordinei și în tehnica producției. Un 
instrument puternic pentru realizarea a- 
cestui obiectiv îl constituie standardiza
rea, introducerea de norme tehnice crin 
care se stabilesc caracteristicile produse
lor — calitatea, forma, dimensiunile — 
după criterii științifice și ținîndu-se sea
ma de necesitățile reale ale economiei și 
ale masei consumatorilor. Standardele de 
stat au devenit în felul acesta un element 
de bază al economiei noastre planificate, 
ducînd la simplificarea numărului de 
produse de același fel,. punîndu-se capăt 
risipei rezultată din fabricarea unor va
rietăți de produse asemănătoare. Stan
dardizarea socialistă urmărește îmbună
tățirea calității produselor și ieftinirea 
prețului de cost al fabricatelor, creînd o 
bază pentru organizarea unui control 
eficace al calității produselor, control la 
care pot participa atît factorii tehnici, cit 
și masa muncitorilor și consumatorilor. 
Prin standardizarea produselor textile de 
pildă, se stabilește rezistența firelor și a 
țesăturii și se fixează toate proprietățile 
care să asigure o cît mai mare durabili
tate, neîngrădindu-se însă cu nimic dese
nul sau coloritul pînzei.

In felul acesta prin standardele de stat 
se definesc concret produsele și utilizarea 
lor, se garantează consumatorilor calita
tea produselor, se ușurează lupta munci
torilor și tehnicienilor pentru obținerea 
unei calități superioare a produselor.

De la începutul activității de standar
dizare în țara noastră — început care 
coincide cu primul nostru plan de stat — 
au fost elaborate și au intrat în vigoare 
peste 3.600 standarde de stat, atît pentru 
industria grea cît și pentru cea producă
toare de bunuri de larg consum. Pe mă
sura sporirii numărului standardelor a- 
plicate, problemele standardizării au în
ceput să preocupe tot mai mult colecti
vele de muncă din diferite întreprinderi 
industriale, care au început să-și dea 
seama de avantajele pe care le oferă ac
țiunea de standardizare.

Paralel cu colaborarea tot mai largă 
din partea muncitorilor, tehnicienilor și 
oamenilor de știință la acțiunea de ela
borare a standardelor, s-au înregistrat 
reale îmbunătățiri și în ceea ce privește 
respectarea strictă a standardelor apro
bate, mijloc important de îmbunătățire a 
calității produselor. Numeroase exemple 
din întreprinderile din diferite sectoare 
industriale ale țării sînt edificatoare în 
acest sens. Filatura „11 iunie" din Cisnă- 
die, numeroase rafinării din sectorul pe
trolifer, „Bumbăcări-a Romînească"-Ji- 
lava, fabrica de mezeluri „I.R.I.C.“-Iași, 
ca și multe alte întreprinderi, învățînd 
din lipsurile existente în trecut, au rea
lizat simțitoare progrese în respectarea 
standardelor de stat, livrînd produse de 
calitate bună.

Există însă cazuri — și nu puține — 
cînd întreprinderile livrează produse sau 
semifabricate de proastă calitate, super
ficial finisate. Conducerile acestor între
prinderi preocupîndu-se numai de înde
plinirea planului global de producție nu 
acordă atenție calității mărfurilor și as
pectului lor exterior.

Întreprinderea „Victoria", de pildă, a 
fabricat postavuri cu rezistențe mai mici 
decît cele prescrise îh S.T.A.S.-uri și pături 
sub dimensiunile obligatorii. De asemenea, 
fabrica de confecții „Steaua Roșie" din Si
biu, fabrica de cauciuc din- Orașul Stalin, 
au neglijat prevederile standardelor, 
dînd unele produse de calitate inferioară, 
nema.rcate conform S.T.A.S--urilor în vi
goare.

De aceea se mai întîmplă ca unele în
treprinderi să primeasdă semifabricate 
din care doar o parte sînt utilizabile in

procesul de producție, de aceea uneori 
cumpărătorii se plîng că unele confecții 
sînt lucrate neglijent, că unele articole do 
încălțăminte sînt puțin trainice, că unele 
țesături de bumbac sau de lină sînt prea 
înguste sau au defecte.

Situația aceasta existentă într-o serie 
de. întreprinderi industriale este o urmare 
firească a subaprecierii de către condu
cerile întreprinderilor a problemei stan
dardizării, a nesocotirii standardelor de 
stat. Această stare de lucruri obligă în
treprinderile să-și îndrepte cu toată se 
riozitatea atenția către aplicarea riguroa
să a standardelor de stat, instrument de 
seamă în lupta pentru îmbunătățirea cali
tății produselor, prevedere importantă a 
directivelor plenarei lărgite a C.C. al 
P.M.R. din august 1953. Experiența între
prinderilor fruntașe arată că sînt condiții 
ca în toate întreprinderile să se respecte cu 
strictețe toate prevederile standardelor de 
stat, Să se îmbunătățească necontenit cali
tatea produselor. Important este să existe 
preocupare pentru aceasta și priceperea de 
a organiza o acțiune temeinică pentru fa
bricarea de produse trainice și frumoase 
conform principiilor standardizării.

Toate prevederile S.T.A.S.-ului sînt de 
o egală importanță. Nerespectarea uneia 
dintre prevederi atrage după sine un 
produs defect în totalitatea lui. Astfel, 
sînt cazuri cînd produse de bună cali
tate realizate într-o întreprindere se de
gradează printr-o depozitare defectuoasă 
contrară prevederilor S.T.A.S.-ului. Așa 
de pildă, pîinea produsă de „întreprin
derea de panificație nr. 2“ din Tîrgoviște 
era de calitate necorespunzătoare tocmai 
din cauza degradării suferite în timpul 
depozitării defectuoase.

Aplicarea cu succes a standardelor de 
stat necesită în cadrul întreprinderilor in
dustriale luarea de măsuri corespunză
toare, conducerea întreprinderii fiind a- 
ceea care trebuie să imprime în primul 
rînd disciplina riguroasei respectări a 
standardelor. întregul colectiv de muncă 
al unei întreprinderi are datoria de a lup
ta pentru respectarea întocmai a standar
delor elaborate, pentru ca nici o piesă, 
nici un kilogram de material, nici un me
tru de pînză, să nu iasă din fabrică fără 
a exista certitudinea că ele corespund tu
turor prevederilor S.T.A.S.-ului. In aceas
tă muncă conducerea întreprinderii este 
datoare să organizeze o evidență strictă 
a standardelor elaborate, să urmărească 
data intrării în vigoare a r.oilor standar
de și să ia măsuri pregătitoare, să urmă
rească zi de zi felul în care colectivul de 
muncă respectă standardele de stat.

Direcția Standardizării din cadrul Co
misiei de Stat a Planificării are de ase
menea sarcini importante în ceea ce pri
vește aplicarea standardelor în între
prinderi. Experiența celor cinci ani de exis
tență a acestui organ a arătat deosebita 
eficacitate a controlului pe teren. Acolo 
unde organele Inspectoratului de control 
tehnic' din cadrul Direcției Standardizării 
s-au deplasat pe teren, acolo unde au dat 
îndrumări competente și au exercitat un 
control sever al aplicării standardelor, 
rezultatele au fost din cele mai bune. In 
cursul anului trecut de pildă, Inspectora
tul de control tehnic a avut o activitate 
importantă pe linia verificării aplicării 
standardelor, efectuînd controale în 1134 
întreprinderi, verificîndu-se aplicarea a 
1485 standarde. Este necesar însă ca or
ganele Direcției Standardizării să-și 
întărească în acest an activitatea de con - 
trol, dezvoltînd realizările obținute pină 
acum.

O mare însemnătate în acțiunea de 
standardizare o are și problema revizui
rii lpr. Numărul standardelor revizuite 
pînă acum formează dovada materială a 
principiului că standardul este dinamic, 
că el trebuie să se modifice după condi
țiile producției tinztod întotdeauna la 
obținerea unor calități -superioare a pro
duselor. De aceea rămîne ca o sarcină de 
seamă a elabora și revizui cît mai multe 
standarde care să oglindească fidel posi 
bihtățile la care a ajuns industria noas
tră, atît din punctul de vedere al calității 
materiilor prime, al utilajelor și al noilor 
procese tehnologice cît și al nivelului ri
dicat la care au ajuns muncitorii și tehn! 
cienii noștri.

Prin colaborarea strînsă între toate or
ganele interesate în justa aplicare a stan
dardelor, ministere și întreprinderi, stan
dardizarea va ajuta efectiv colectivele de 
muncă în lupta pentru ridicarea calității 
produselor, factor important în ridicarea 
nivelului de trai al oamenilor muncii.

In întrecerea pe care o desfășoară cu intensitate în cin
stea zilei de 23 August, muncitorii și tehnicienii uzinei 
„Vasile Roaită” din Capitală muncesc cu rîvnă pentru în
deplinirea angajamentelor luate. Deopotrivă, ei se ocupă și 
de calificarea tinerelor cadre.

In clișeu : Strungarul Gheorghe Voicu se preocupă de 
calificarea tinerei Adriana Teodorescu, de la școala medie 
tehnică nr. 2, venită de curind la practică în uzină.

Foto: MIHAI POPESCU

înfăptuirile ceferiștilor din Pașcani
PAȘCANI ( de la coresponden

tul nostru). La turnătorie s-au 
adunat mai mulți muncitori din 
diferite secții. Ei privesc cu bucu
rie la mecanismul realizat aici 
în cinstea zilei de 23 August, 
mecanism cu ajutorul căruia se 
încarcă fără eforturi cubiloul. 
înainte, această operațiune se 
efectua manual.

Ceferiștii de la atelierele din 
Pașcani au înfăptuit în cinstea 
aniversării eliberării patriei și 
alte realizări' de seamă. Astfel 
la secția vagoane-marfă s-a pus 
în funcțiune un grup Diesel, cu 
un compresor, începîndu-se tot
odată reparația acoperișului de 
la acest atelier, lucrare ce se e- 
fectuează și la atelierul de fieră
rie. Conducerea atelierelor C.F.R. 
Pașcani a organizat și o școală

de tip C_, în cadrul căre'a 40 de 
muncitori își ridică nivelul pro
fesional.

Măsurile tehn ico - or ga n i za to r ice 
oare au fosl înfăptuite pînă a- 
cum crează tot mai bune con
diții de muncă, ceea ce contribuie 
la realizarea angajamentelor ce 
și le-au luat muncitorii în cinstea 
zilei de 23 August. Ca urmare, 
muncitorii din brigada I de la 
secjția vagoane-marfă, cei din 
br!g.ada a V-a și a Vll-a, au ob
ținut frumoase succese, depășin- 
du-și planurile de lucru cu: 20— 
90 la sută și realizînd însemnate 
economii. Tot astfel muncitorii de 
la secția de bunuri de larg con
sum și-au sporit realizările 11- 
vrînd U.R.C.A.D. Pașcani canti
tăți însemnate de produse: ta- 
bure.ți, bucșe, clești, etc., reali
zate din deșeuri.

— O noua filatură —r 
de bumbac

I Industria ușoară din țara noastră I 
își va lărgi în acest an capacitatea de

? producție prin intrarea în funcțiune a j 
' noii filaturi „Teba“ din Arad a cărei 

construcție este aproape terminată. In ' 
prezent, numeroși muncitori și spe- j 

j cialiști lucrează la montarea mașini-' 
i lor și utilajelor de înaltă tehnicitate, / 

construite în țara noastră sau primite 
dir. U.R.S.S. și țările de democrație /

1 populară.
Datorită utilajului modern cu care 

ț este înzestrată, noua filatură de la 1 
' Arad va putea produce anual apro-' 

ximativ 1.700 tone fire de bumbac. Ea 
va asigura în întregime materia prî- / 

I mă necesară țesătoriei din cadrul în- 
i treprinderii care de asemenea își va 
j spori capacitatea prin noi construcții. 1 
j Astfel, la actuala clădire a țesătoriei < 
' se vor înălța încă trei etaje unde se , 

vor instala 220 de războaie automate ' 
j de țesut. Potrivit planului de construe- ' 

tie prevăzut pentru acest an. construe-' 
j torii vor termina o hală modernă unde j 
; se vor monta instalațiile speciale pen- j 
1 tru secția de vopsitorie și se vor ame- ț 
! naia spații noi pentru o țesătorie de 
ț vigonie, o magazie de materiale și 
j produse finite. De asemenea, construc- 
' torii vor începe lucrările, de ridicare aj 
' pavilionului administrativ, vor con- j 
i strui o cantină modernă de mare ca- 
j pacitate și o creșă pentru copiii mun- 
j citorilor. .
j Muncitorii noii filaturi „Teba“ din | 
' Arad s-au angajat ca în cinstea marii j 
/ sărbători naționale a poporului nostru 1 
!. să producă primele cantități de fire. 
ț (Agerpres) L

Succese ale minerilor 
din Valea Jiului

Minerii din Valea Jiului prezintă în întîm- 
pinarea zilei de 23 August un îmbucurător 
bilanț. Fruntașă în îndeplinirea planului pe 
luna iunie este mina Petriha care și-a reali
zat planul la cărbune în proporție de 101,7 
la sută. Sectoarele 1 și 5 de exemplu, și-au 
depășit planul pe luna trecută cu 15,1 și res
pectiv cu 6,8 ha sută.

Mina Aninoasia a obținut și ea o realizare 
a iphanului de 101,1 ha sută S-a evidențiat sec
torul 2 care și-a depășit planul, cu 25 la sută. 
Angajamentul luat în cinstea zilei de 23 Au
gust de a se extinde metoda graficului ciclic 
la 6 brigăzi de mineri, a fost depășit.

TRICOTAJE DE CALITATE

îmbunătățirea calității tricotajelor și îmbogățirea sorti
mentelor constituie obiective de seamă și pentru colec. 
tivul fabricii „T’năra Gardă" din Capitală, in secția con
fecții, de pildă,#pe lingă cele 1507 pulovere, scampolouri 
și articole pentru copii, realizate peste plan în luna iunie, 
muncitoarele au obținut și o ridicare a calității tricotajelor.

In clișeu : Fruntașa în producție Vasilica Burghiu, care 
realizează zilnic 5 scampolouri peste plaja, discută cu 
Maria Grigore, șefa secției confecții, despre noile modele 
de tricotaje care au fost introduse în fabricație.

Foto: N1CU VASILE

Secerișul orzului
IAȘI (de la corespondentul 

nostru). Oamenii muncii de pe 
ogoarele regiunii Iași luptă cu 
puteri sporite pentru a-și realiza 
angajamentele luate în cinstea 
zilei de 23 August.

In toată regiunea Iași continuă 
cu intensitate lucrările de între
ținere a culturilor, prășitul 
culturilor și stropitul viilor 
împotriva dăunătorilor. Căldu
rile din ultimele zile au grăb't 
vegetația culturilor de păioase. 
Lanurile de orz de pe suprafețe 
Întinse au dat în pîrgă. Astfel 
în multe comune din regiune a 
început secerișul acestor culturi.

De pildă, membrii întovărășirii 
agricole din satele Șipote și Iazu 
Nou au secerat peste 20 ha. de 
orz. Țăranii muncitori cu gospo-

în regiunea lași
dării individuale din comuna Șl- 
pote, printre care Ion Vlad, Du
mitru Stanciu, Teodor Ursu, Mi* 
hai Ciolpan și alții au secerat în* 
treaga suprafață ce au avut-o în- 
sămînțată cu orz. După seceriș 
Ion Vlad a arat locul și l-a în* 
sămînțat cu plante furajere.

Cele două gospodării agricole 
colective din comuna Lungani, 
ca și țăranii muncitori cu gospo
dării individuale din această co
mună au terminat aproape în în
tregime secerișul orzului. La 
gospodăria agricolă de stat Răz- 
boieni, la întovărășirile agricole 
din comuna Codăești și multe 
alte unități socialiste, precum și 
în sectorul particular, secerișul 
orzului este în toi. Peste cîteva 
zile în regiunea Iași va începe 
și secerișul griului.

ACTUALITĂȚI DIN U.R.S.S.

Noile delega
BACAU (de la corespondentul nostru). In 

regiunea Bacău au loc alegerile delega elor 
de femei. Pînă de curînd au fost alese 4195 
delegate de grupă în 1908 circumscripții oră
șenești și sătești. I.n cinstea alegerilor, nume
roase femei au participat la diferite acțiuni 
de inleres obștesc efectuînd peste 2500 ore de 
muncă voluntară. In cadrul acestei munci, a 
fost văruită școala din comuna Ghimeș-Făget, 
raionul Motnești. 60 femei din comunele Bog. 
dă-nești și Oituz, raionul Tg. Ocna, au pres
tat numeroase ore de muncă volunta-ă pe 
țant'erele școlilor ce se construiesc prin au-

te la muncă
toimpunere. Țărancele muncitoare din nume
roase sate sînt fruntașe la întreținerea cultu
rilor. Aurica Nichita din comuna Iteștl, raio
nul Bacău, S'lvia Platon din comuna Bahna, 
raionul Buhuși, llirtca Gurea din Berești-Taz- 
lă'U, raionul Momești, sînt numai cîteva 
exemple în această privință.

Delegatele de femei recent alese au pornit 
cu însuflețire munca de antrenare a femeilor 
la acțiunile obștești. Au fost astfel confecțio
nate din Inițiativa unor delegate 50 de că
măși pentru Spitalul Unificat de Adulți din 
Bacău.

Un semipustiu transformat 
într-o oază fertilă

Multe colhozuri din Kazahstănul de 
nord, situate pe păminturi semipustii, au 
realizat așa-numita irigație prin imersiune 
— cu alte cuvinte inundarea timpurilor cu 
apele provenite din topirea zăpezilor. A- 
ceasta a schimbat radical aspectul unei se
rii de raioane.

Pe finețele grase ale colhozului „Djan- 
ghildin", situat in stepă, au ieșit . zilele a- 
cestea puternice mașini pentru a stringe 
bogata recoltă de ierburi. Pină nu de 
mult aici se afla un semipustiu. Pășunile 
lipsite de apă erau dogorite de soare, iar 
vitele trebuiau să fie minate în alte locuri. 
Cu trei ani in urmă țăranii au îngrădit cu 
un baraj o ripă imensă care traversa pă- 
mlnturile colhozului. De atunci in fiecare 
primăvară apele provenite din topirea ză
pezilor sînt îndreptate spre pășuni și lun
cile rîurilor care in timpul verii se usucă. 
Astăzi pe zeci de kilometri se intindf pa
jiști verzi. In jurul caselor colhoznicilor au 
apărut grădini. Țăranii au denumit așe
zarea aceasta „Aralbai" — ceea ce înseam
nă „insulă bogată"

Expoziția unională de artă 
populară

In Parcul central de cultură și odihnă 
„Gorki" din Moscova s-a deschis prima ex
poziție unională de opere artistice, a căror 
autori sini muncitori și funcționari. Des
chiderea expoziției a fost precedată de o 
serie de expoziții locale, organizate în toate 
republicile, ținuturile și regiunile U.R.S.S., 
la care au participat peste 150.000 persoane 
și unde au fost expuse aproximativ 285.000 
de lucrări.

Pentru expoziția unională de la Moscova 
au fost alese 2.000 de lucrări — picturi, 
sculpturi, opere de artă grafică și aplicată. 
Ele sînt opera diferitelor persoane, tnce- 
plnd cu tineri în vlrstă de 14 ani și ter- 
minlnd cu bătrîni în vîrstă de 80 de ani. 
Aceștia sînt orășeni și săteni, lăcătuși și 
mineri, șoferi și tractoriști, contabili și în
vățători, medici și artiști, studenți 'și ingi
neri. Creațiile lor artistice oglindesc creș
terea nivelului cultural al oamenilor so
vietici, orizontul lor larg, multiplele lor 
preocupări.

La expoziție pot fi văzute numeroase 
peisaje, pictate cu mult talent, înfățișînd 
frumusețea Țării Sovietice, diverse lucrări 
grafice, gravuri fine, portrete în tuș șl 
creion, ilustrații pentru cărți, bine studiate 
și executate cu multă îndemlnare, desene 
satirice, obiecte din ceramică, dantele, 
sculpturi in lemn.

Infr-unul din cele mai tinere orașe sovietice
In ultimele luni. In orașul Voljsk — unul 

din cele mai tinere orașe din Țara Sovie
tică —' au fost construite zece străzi noi. 
Aici, pe malurile Volg'ăi, lingă Stalingrad, 
unde acum cițiva ani șe întindea nemăr
ginita stepă, au apărut cartiere de clădiri 
cu mai multe etaje.

Orașul Voljsk trăiește a patra primă, 
vară a vieții sale și se pare că nicicînd n-a 
fost atît de frumos ca acum. Noile parcuri 
și scuaruri s-au tnvestmîntat în verdeață. 
Peste 1.000 de arbori și cîteva mii de tu
fișuri au fost plantate în parcul central de 
cultură și odihnă, amenajat primăvara 
aceasta șl care ocupă o suprafață de zeci 
de hectare. Aci se construiește un teatru 
de vară cu o capacitate de 850 locuri, o
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mare sală de lectură, diverse pavilioane, 
terenuri de jocuri pentru copii, un stadion 
sportiv cu 10.000 locuri.

Tînărul oraș este impinzlt de schelele 
construcțiilor. Recent, în partea de nord- 
est a orașului, care se întinde tot mai de. 
parte în stepă, au fost construite alte blo
curi, în care s-au și mutat peste 200 de 
familii ale lucrătorilor de pe șantierul 
hidrocentralei Stalingrad.

Clădirile din piatră albă ale acestui tînăr 
oraș se văd bine de pe șantierul de cons
trucție a hidrocentralei de la Stalingrad. 
Orașul Voljsk se dezvoltă în același ritm 
rapid cu gigantica construcție hidrotehnică. ■ 
In curind el va fi unul din cele mal fru
moase orașe de pe malul sting al Volgăi.

MUNCII IN MINE

Pe an ce trece, industria metalurgică sovietică înzestrează minele, șantie
rele de construcție și to^te sectoarele unde se cer munci grele cu mașini și uti
laje din cele mai perfecționate, care ușurează simțitor munca oamenilor, făcînd-o 
mai productivă.

In mina „Kommunar“ (regiunea Dnepropetrovsk) toate procesele grele de 
muncă legate de extracția și transp ortul minereului sînt în întregime mecanizate. 
Lopata mecanică pneumatică din clișeul de mai sus înlocuește munca a 60—70 
de muncitori.

Microelemente 
pentru hrănirea vitelor 

și păsărilor
Fabrica de substanțe chimice din Riga a 

început să producă tablete destinate a fi 
adăugate la hrana animalelor și păsărilor. 

Aceste tablete se prepară după o rețetă 
specială întocmită la Academia de Științe 
a R.S.S. Letone. Tabletele cuprind un a- 
mestec de doze minime de cobalt, mangan, 
zinc și alte elemente.

Experiențele au arătat că adăugirea ta
bletelor la hrana vitelor contribuie la spo
rirea productivității și prolificității lor. In 
decurs de două luni purceii în hrana că
rora se adaugă amestecul de microelemente 
au obținut un spor In greutate vie cu 35% 
mai mare față de animalele tinere care 
n-au primit un asemenea amestec In hra
na lor.

Cinematografia în relief
Prin stepă, spre zările aurite de razele 

asfințitului, se îndreaptă alene o șatră de 
țigani. De undeva din fundul sălii de ci
nema pătrunde pe ecran, în cercul țiga
nilor care dănțuiesc, un dansator plin de 
viață. Marea clocotește și valurile, spâr- 
gîndu-se de stincile țărmului, se năpustesc 
parcă direct din sala de spectacole spre 
picioarele îndrăgostitului Aleko. Un ți
gan bălrîn coboară de pe ecran și ajun- 
gind in fața spectatorilor, povestește emo
ționat ce s-a întimplat... Toate acestea, și 
multe altele, pot fi văzute in noul film 
sovietic in relief și in culori „Aleko", unde 
impresia adlncimii și spațiului, a relielu- 
lui imaginilor, nu-l părăsește nici un mo
ment pe spectator.

Filmul in relief, proiectat pe un ecran 
mare, fără ca spectatorul să mai aibă ne
voie de ochelari, se datorește inventatoru
lui sovietic S P. Ivanov și a fost realizat 
pentru primo oară în lume în U R.S.S.

In ultimii ani, in laboratorul de cinema
tografie și fotografie în relief, creat in ca. 

drul Institutului Unional de cercetări ști
ințifice in domeniul cinematografiei și fo
tografiei, laborator condus de candidatul 
în științe tehnice B . T. Ivanov, a fost con
siderabil perfecționată metoda de fabricare 
a ecranelor cu lentile și rastere, a fost 
elaborat un nou sistem de turnare și pro
iecție în relief cu două obiective; acest 
sistem este de un mare efect.

Dezvoltarea cinematografiei sovietice in 
relief a intrat într-o etapă nouă: a deve
nit posibilă lărgirea rețelei de etnemato- 
grafe de filme in relief și sporirea produc
ției acestor filme.
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Pe margInea unul articol oritlo

0 activitate necorespunzătoare, 

un spirit critic și autocritic inexistent
In ziarul „Romînja liberă” din 30 mal 

1954 a apărut articolul intitulat „Mai multă 
răspundere pentru Întreținerea culturilor în 
raionul Lipova". Articolul cr'tica felul neco
respunzător, lipsit de răspundere, în oare și-a 
dus munca comitetul executiv 'raional Lipova 
pentru executarea lucrărilor de întreținere a 
culturilor.

Comitetul executiv al sfatului popular nu 
a răspuns criticii ziarului. In schimb, doi 
dintre cei criticați nominal în articol — tov. 
I. Buculic, vicepreședintele comitetului execu
tiv și T. Fildan, șeful secție* agricole ra'onale 
— au trimis redacției cîte un răspuns. Amîn- 
doi tovarășii amintiți afirmă că într-adevăr 
lipsuri sînt dar... or*t*oa nu e justă

Atitudinea luată de activiștii sfatului popu
lar raional Lipova față de crlt'oa ztarulu* 
îmbracă — după cum se vede — două aspecte 
deosebite prin forma lor de manifestare. 
Deosebirea de formă provine din faptul că 
în totalitatea lui, comitetul executiv nu a 
răspuns de loc critic*», har doi activiști subor
donați comitetului executiv au trimis fie
care oîte o scrisoare de răspuns. Dar numai 
în privința formei se deosebesc aceste as
pecte. Prin conținutul lor se aseamănă ca 
două picături de apă. Adunate unul cu celă
lalt, dau un singur rezultat: neînsușirea cri
ticii. Despre neînsușirea criticii este vorba 
atunci cînd cineva e nepăsător față de lip
surile sezisate și cînd nu ia nicio măsură 
pentru înlăturarea lor. Despre același lucru 
este vorba în cazul unui răspuns lipsit nu 
numai de spirit autocritic, ci și de logică Nu 
pot fi calificate altfel scrisorile tov. I. Bucu
lic și T. Fildan, oare la începutul primei fra
ze recunosc lipsurile existente pentru ca pînă 
la sfîrșitul fraze* să afirme că această critică 
e neîntemeiată și nejustă.

Această atitudine necesită o nouă analiză 
s muncii desfășurate la’ comitetul executiv 
raional Lipova.

Comitet executiv „restrîns“ 
Ceea ce se desprinde cu deosebită limpe

zime din analiza activității com*tetului exe
cutiv raional Lipova, este faptul că el nu ac
ționează ca un colectiv. Problemele muncii 
sale sînt rezolvate doar de către cîțiva din
tre membri. Datorită acestei situații a apă
rut și expresia de comitet executiv „restrîns”, 
creație proprie raionului Lipova. ’

Președintele comitetului executiv nu tăgă
duiește existența une* asemenea anomali*. 
Dimpotrivă, criticat pentru lipsa de preocu
pare în antrenarea în muncă a tuturor mem
brilor comitetului executiv, el caută să o jus- 
tifice, să arate că majoritatea membrilor co
mitetului executiv nu pot desfășura vreun fel 
de activitate în calitatea pe care o au, șl că 
de aceea comitetul executiv nu poate func
ționa în totalitatea lui.

Iată ce spune tov. președinte Nicolai Bru- 
Jan: „Sîntem criticați că membr*l comitetu
lui executiv nu se ocupă de îndrumarea și 
controlul muncii sfaturilor populare comunale. 
Dar care membri ai comitetului executiv î 
Dacă vorbina așa, în general, or fi el mulți. 
De fapt membri ai comitetului executiv, ca să 
vorbim deschis, 6Înt trei: eu, ca președinte, 
vicepreședintele și secretarul. Noi ce mai 
muncim, că restul...”

Restul (ad*că majoritatea membrilor comi
tetului executiv) nu se interesează de înde
plinirea sarcinilor decît la ședințe. In colo 
nu duc la înfăptuire nici o sarcină. De altfel, 
ca să vorbim deschis (folosind cuvintele pre
ședintelui) nici nu primesc sarcini concrete, 
nu sînt controlați asupra felului cum își înde
plinesc saroinile, nu li se cere socoteală de 
munca depusă ca membri al comitetului exe
cutiv.

Spre exemplu, tov. Cornel Jucu, membru 
în comitetul executiv ș! șeful secției învăță- 
mînt, nu cunoaște comunele pe care trebuie 
să le îndrume, iar ca șef al secției învăță- 
mînt nu a organizat sprijinirea muncii la 
comune de către învățători. Drept urmare în 
cele mai multe comune. învățătorii nu dau

ajutor sfaturilor populare Tn mobilizarea ță
rănimii muncitoare pentru executarea la t*mp 
a prașilelor.

Firește că tov. Jucu putea să-și îndepli
nească îndatoririle ce-i revin ca membru al 
comitetului executiv. Nu și le-a îndeplinit însă, 
după cum nu și le-au îndeplinit n*ci alți 
membr* oa C, Uros, directorul S.M.T. Neu
dorf, V Munteanu, președintele gospodăriei 
colective din Fibiș, etc. din cauză că preșe
dintele nu a urmărit acest lucru. Din luna 
aprilie membri comitetului executiv nu s-au 
mai întrunit spre a analiza împreună munca 
depusă în raion pentru asigurarea realizării 
pțanului de producție agricolă prin executarea 
la timp a lucrărilor.

Sectarismul împămînten't la raion. înlocui
rea muncii colective a comitetului executiv 
prin așa zisul comitet executiv .,restrîns", 
constituie una dintre cauzele principale ale 
insuficientei activități duse pe linia îndrumării 
sfaturilor populare comunale.

Cînd se cuibărește 
birocratismul

Izvorîtă din lipsa unei activități colective, 
din desprinderea de realitatea de pe teren, de 
preocupările maselor, apare o a doua trăsă
tură a muncii comitetului executiv raional: 
birocratismul. Birocratismul cuibărit. în mun- 
oa comitetului executiv raional Lipova are 
multiple forme de manifestare. Una dintre 
ele este ședințoma«*a.

Se țin ia sfătui popular raional Lipova ne
numărate ședințe, care împiedică munca de 
teren. Acești tovarăși uită că munca pe teren 
asigură cunoașterea realității. Cînd îi 
cauți, președintele, vicepreședintele sau se
cretarul comitetului executiv, au cîte o ședință. 
Ședință de comitet executiv „restrîns”, șe
dința colectivului raional de conducere a 
campaniei, cu socotitorii gospodăriilor colec
tive, ședințe cu delegații instituțiilor din ra
ion, cu pompierii civili, ședință la regiune. 
Urmează ședințele nenumăratelor comi
sii și paracomisii formate la raion (comisia 
pentru combaterea omizii dudulu*, comisia de 
colectare a lînei, comisia raională a concursu
lui echipelor culturale, comisia de vizionare a 
filmului, comis*a concursului de creștere a 
păsărilor, etc.), comisii dintre care anele 
duc o activitate lipsită de perspectivă, limi
tată doar la ținerea ședințelor.

In principal din cauza ședințelor, președin
tele comitetului executiv nu s-a deplasat timp 
de o săptămînă pe teren.

O altă îndeletnicire a membrilor comitetu
lui executiv este de a face mereu planur*, pe 
care tot ei»nu le respectă. Bunăoară, în pla
nul de muncă pe campania agricolă de vară, 
tov. I. Buculic, vicepreședintele comitetului 
executiv al sfatului popular, a primit sarcina 
să se ocupe de îndrumarea și controlul munci* 
sfaturilor populare comunale Birchiș și Țela. 
Din primăvară și pînă acum, tov. Buculic 
nici n-a trecut măcar prin aceste co
mune și bineînțeles nu cunoaște situația 
executării lucrărilor. Cînd e criticat pentru 
l*psa de răspundere cu care-și privește sarci
nile răspunde că nu-l just. Oricine se poate 
întreba: cum poate afirma că nu-l just cînd 
nici nu s-a interesat deloc de mersul lucrări
lor, cînd nu cunoaște lipsurile și greutățile 
existente și nici măcar numele tehnicianului 
agricol care a fost repartizat ta aceste co
mune? *•’

Nedeplasîndu-se pe teren, membrii comite
tului executiv al sfatului popular raional nu 
cunosc situația concretă a executării lucrări
lor, nu cunosc lipsurile șl greutățile existente 

'spre a lua măsuri pentru înlăturarea lor.

Vorbă multă, 
treabă puțină

Teoretic, președintele, vicepreședintele și 
secretarul comitetului executiv raional Lipo
va, știu că executarea lucrărilor agricole de 
vară constituie sarcina lor centrală în pe
rioada actuală. In ședințe discută despre ne
cesitatea respectării el, stabilesc măsuri și 

fac planuri. Practic, problemele campaniei a- 
gricole de vară au fost lăsate pe seama sec
ției agricole. Ei nici măoar nu s-au învredni
cit să controlere felul cum muncesc tehnicienii 
secției agricole.

Datorită lipsei totale de control, în munca 
secției agricole au existai și există încă lip- 
sur* serioase. Inginerul șef al secției, Mircea 
Hegiescu, se deplasează foarte rar pe teren, 
ocupîndu-se îndeosebi de lucrări de birou. 
Deseori și alți Iehn*c*eni își pierd vremea în 
ședințe sau cu lucrări de birou.

Secția agricolă se găsește în această situa
ție, fiindcă șeful secției, tov. Fildan nu se 
rid’că Ia n*velu! sarcinilor sale In locul or
ganizări* unei activități creatoare a tehnicie
nilor, el își pierde timpul în ședințe. In locul 
exercitări* unui control permanent pe teren, 
el cere tehnicienilor rapoarte peste rapoarte 
pe care rareori le citește.

In săptămînă 21—27 iunie, șeful secției a- 
gricole tiu a mers în nicio zi pe teren, fiind 
ocupat cu ședințele. Iar săptămînă următoare, 
a început-o din nou cu ședințe. Ședințe pe 
servicii, cu șefii de serv*ci*, cu întregul co
lectiv al secției, tot felul de variante de 
acest fel se aplică în munca secției agricole.

In puținele zile în oșre se află pe teren, 
tehnicienii secției agricole nu sînt controlat*. 
Unii dintre ei, tocmai de aceea duc o insu
ficientă activitate în rîndul țărăn'mii munci
toare. Este cazai .tehnicianului D. Ponta, re
partizat la punctul agricol din Birchiș, încă 
din primăvară. Acest tehnician muncește cu 
atîta superficialitate încît nu cunoaște care 
d*ntre comunele cuprinse în raza sa de acti
vitate este fruntașă și care este codașă, spre 
a putea intensifica munca de îndrumare acolo 
unde treburile merg mai prost. Cît de puțin 
se ocupă de îndrumarea țăranilor muncitori 
o dovedește un simplu fapt: nu cunoaște mă
car un singur țăran muncitor fruntaș tn lu
crările de întreținere a culturilor. Or, cu
noașterea țăranilor muncitori fruntași și a 
metodelor folosite de ei, popular'zarea meto
delor care au dus la creșterea producției, 
trebuie să stea la baza activității tehnicieni
lor agricoli,

★
Activitatea comitetului executiv a] sfatului 

popular raional Lipova în ceea ce privește 
conducerea campanie! agricole de vară nu 
poate fi apreciată decît oa necorespunzătoare. 
Lipsit de spirit critic, președintele, fără să cu
noască munca vicepreședintelui, spune că el 
muncește mult și bine, că se ocupă de îndru
marea sfaturilor populare, etc. (In realitate 
vicepreședintele nu face așa ceva).'Vicepreșe
dintele spune despre președinte că muncește, 
rezolvă multiplele probleme ale campaniei. 
Toți laolaltă aduc elogii secției agricole. Cam 
la atît se rezumă relațiile dintre membrii „ac
tivi" ai comitetului executiv cît și dintre co
mitetul executiv și secții.

Consecințele muncii necorespunzătoare dusă 
de comitetul executiv raional, sînt oglindite 
de situația executării lucrărilor de întreținere 
a culturilor. Oa și în luna mai, în prezent 
raionul Lipova se numără pFtatre raioanele 
codașe ale regiunii Arad. In multe comune 
prașila întîi încă n-a fost terminată, iar 
prașila a doua a fost numai pe jumătate efec
tuată.

Dăinuirea actualelor lipsuri în activitatea 
comitetului executiv ra*onal ar însemna pe
riclitarea întregii activități a sfatului popular 
raional Lipova în campania de strîngere a re
coltei și colectare. Cu un președinte incompe
tent — oare nu se dovedește demn de încrede
rea acordată de alegători — cu un șef de sec
ție birocratizat, ca T. Fildan, treburile nu pot 
să meargă bine. De aceea se cere oa comi
tetul executiv regional să pună oapăt fără 
întîrziere anomaliilor din activitatea acestui 
raion.

îmbunătățind conducerea comitetului, exe
cutiv al sfatulu* popular, se va putea trece 
la lichidarea muncii formale și birocratice, se 
va putea asigura desfășurarea unei activități 
rodnice de către sfaturile populare din raio
nul Lipova tn lupta pentru pîinea poporului 
muncitor.

I. CERNEA

Deși am sosit

Tovarășa Ana 
Lăzărescu ne in
formează că s-a 
prezentat pe data 
de 19 iunie a.c. la 
depozitul de lem
ne nr. 14 din Ca
pitală, ca să-și ri
dice tranșa tntiia 
de lemne, așa cum 
fusese programată 

la depozit dis-de-dimi-
neață — ne scrie corespondenta — am
constatat că alți cetățeni care veniseră 
mult mai tîrziu decît mine au reușit să 
obțină de îndată lemnele, în timp ce eu 
eram nevoită să aștept la nesfîrșit. Lucrul 
mi s-a părut curios. Cercetînd cazul, m-am 
dumirit deîndată: căruțașii care mișunau 
prin curtea depozitului, propuneau și ga
rantau cetățenilor nerăbdători ridicarea 
imediată a lemnelor, în schimbul unui 
bacșiș de 40 lei pentru fiecare mie de ki
lograme de lemne. O parte din cetățeni, 
admițtnd să dea bacșișul cerut, își puteau 
ridica într-adevăr lemnele intr-un timp 
record. O asemenea „ofertă" mi s-a făcut 
și mie. Poate pentru faptul că am refu
zat-o nu am reușit să-mi ridic lemnele 
decît cu mare greutate. Cazuri similare se 
petrec și la depozitele nr. 8 și 27, tot din 
Capitală.

Ar fi nimerit însă ca Întreprinderea 
Combustibilul și sfatul popular al Capita
lei să găsească o metodă potrivită care să 
pună imediat și pentru totdeauna capăt 
practicilor necinstite ce se petrec la unele 
depozite de lemne.

Tovarășul Ioan 
Albu ne scrie că 
mai mulți cetățeni 
care domiciliază 
în orașul Arad, au 
serviciul în comu
na Zimandu Nou. 
Aceștia fac naveta
dimineața și seara, în care scop și-au scos 
abonamente pe calea ferată.

Actualul tren personal 3101, care plea
că din Arad la orele 6,36', ar lăsa numai 
bine pe acești cetățeni în Zimandu Nou 
deoarece distanța este parcursă cu trenul 
tn 17 minute, ceea ce le-ar permite să a- 
jungă la timp la serviciu. Dar, menționea 
ză tov. Albu, în urma modificării mersu
lui trenurilor, personalul 3101 a fost 
declarat... accelerat de la Arad la Sîntana.
și prin urmare nu mai oprește la Zimandu 
Nou.

Așa că cetățenii plecați cu personalul 
la orele 6,36 din Arad, sînt nevoiți să se 
întoarcă de la Sîntana, pe jos, la Zimandu 
Nou, ceea ce durează în total vreo două 
ore.

Rezultă că măsura luată de organele 
C.F.R. referitoare la schimbarea mersului 
trenurilor a fost cam accelerată, ea nețl- 
nînd seama și de interesele personale ale' 
cetățenilor.

♦

fel se explică faptul

A venit vara!... 
Pentru comitetul 
executiv al sfatu
lui popular orășe
nesc Stalin — ne 
sezisează cititorul
nostru tov. D. 
Popa — acest 
lucru nu pre
zintă nicio im
portanță. Cum alt-

2 deși ne aflăm în
luna iulie, nu s-a luat nicio măsură pen
tru ca în raza orașului să fie deschise 
chioșcuri cu băuturi răcoritoare ?

Dacă tovarășul Irodiom Lubeniță, șeful 
secției comerciale, se simte bine în ră
coarea biroului, nu tot așa se simt cetățe
nii, care aflîndu-se după treburi în oraș 
caută zadarnic băuturi răcoritoare.

FILME NOI PE ECRANELE CAPITALEI

In cursul lunii iulie p.e ecranele cinemato. 
gnafelor din Gapitelă vor rula o serie de 
filme noi.

Printre premierele programate se numără 
și filmul „Crîngul de călini" realizat de 
studioul de filme artistice din Kiev, după 
piesa lui A. Korneiciuk. Acest f*lm va rula 
de ha 8 iulie la cinematografele Republica și 
I. C. Frimu. Acțiunea filmului se desfășoară 
într-un sat colhoznic, imediat după termina
rea celui de al doilea război mondial.

La cinematografele Patria și București va 
rula cu începere de la 13 iulie noul film 
austriac „O noapte la Veneția”, turnat după 
opereta lui Johann Strauss.

Impresii de la turneul zonal de șah 
din R. Cehoslovacă

Unul dintre cele mai importante evenimente 
șahiste ale anului a fost fără îndoială tur
neul zonal vest-european din R. Cehoslovacă, 
terminat de curînd.

Acest turneu a desemnat patru jucători pen
tru turneul interzonal din anul v'itor și a 
arătat în același timp progresul înregistrat 
de mișcarea noastră șahistă, prin rezultatul 
bun al maestrului sportului din R.P.R. I. Bă- 
lănel.

Participarea marilor maeștri L. Szabo, Ci. 
Stahlberg, a maeștrilor internaționali L. 
Pachman, G. Barcza și B. Sliwa, a dat o notă 
de tehnică ridicată concursului și a obligat 
pe toți concurenții să arate în timpul con
cursului aceeași forță de joc și aceeași re
zistență.

Jucătorii fruntași s-au limitat într-o oa
recare măsură la lupta pentru obținerea . u- 
nu*a d*n locurile fruntașe oare dădeau drep
tul la califioare, neobținîndu-se decît foarte 
puține lucruri noi în teoria deschiderilor sau 
a finalului, spre deosebire de turneele la care 
participă maeștrii sovietici și unde fiecare 
part’dă înseamnă nu numai lupta pentru vic
torie, ci și preocuparea de a aduce ceva nou.

Turneul a început cu startul energic al u- 
nor participanți care au jucat admirabil. 
Foarte bine a început competiția islandezul 
Olafsson, una din speranțele șahului occiden
tal, cehoslovacul Filip și 'slandezul Palmas- 
son. In plutonul fruntașilor s-a aflat multă 
vreme și maestrul cehoslovac Sajtar. Lupta 
finală s-a dat între cei doi mari șahiști L. 
Szabo și L., Pachman, care s-au dovedit mai 
dîrzi, ma* rezistenți, cărora li se alăturaseră 
suedezul I. Stahlberg și oampionul polonez 
B. Sliwa.

După șase runde turneul s-a mutat în splen
dida localitate balneo-climaterică Marianske- 
Lazne, așezată într-o regiune de munte la 5 
ore cu mașina de Praga. De-a lungul coaste
lor muntoase, vilele și casele de odihnă se 
întind ca niște mărgele.

Zilele au trecut repede, aproape pe nesim
țite în această localitate unde organizarea a 
excelat. In sală au fost tot timpul numeroși 
spectatori, oameni a* muncii veniți aici să-și 
petreacă concediul.

Diminețile însorite, pădurile seculare, ex
cursia la Karlovy-Vary sau amurgurile minu

Tot la aceeași dată cinematografele Maxim 
Gorki și Elena Pavel vor prezenta filmul do
cumentar maghiar în culori „De la lăcră
mioare pînă la căderea frunzelor".

La mijlocul lunii iulie va fi prezentat pu
blicului spectator și filmul francez „Cloche- 
merle”. De asemenea către sfîrșitul luni* va 
rula filmul polonez produs de studioul din 
Lodz „Aventură la Miarienstadt". Filmul redă 
viața nouă șl avîntată a oamenilor muncii 
din R.P. Polonă pentru reconstrucția orașu
lui Varșovia.

Tot pentru sfîrșitul lunii este programat și 
noul film sovietic „Echipa de pe strada noas
tră".

nate cu cerul albastru și .orizontul în roșu 
aprins, toate acestea îmi vor rămîne mereu 
în minte.

Calități caracteristice de învingător a ară
tat maestrul cehoslovac L. Pachman. oare a 
condus destul de autoritar partidele sale, cu 
un joc profund, bazat pe cunoștințe științifice, 
caracterizat prin curaj și o inventivitate de a- 
devărat mare șahist Marele maestru ma
ghiar L. Szabo a dovedit, oa de atîtea ori în 
alte turnee, marea sa forță de joc și s-a ară
tat un excelent jucător de atac.

Dacă in pr*ma parte a turneului, B. Sl*wa 
n-a fost pe primul plan al lupte*, am putut 
să-i admir ma: tîrz*u forța sa de joc și sigu
ranța strategică într-o serie întreagă de tn- 
tîlniri. arătîndu-se în același timp uti anali
zator de prima forjă, așa cum au dovedit-o' 
finalurile cu Lundin, Filip. Barcza. Mal con
stant decît Olafsson, maestrul cehoslovac M. 
Filip a ocupat cel de al patrulea loc la ega
litate cu suedezul G. Stahlberg, ceea ce este 
o frumoasă performanță. El este un bun cu
noscător al teoriei deschiderilor și joacă după 
principii solide, logice.

Și, însfîrșit, prietenul meu nedespărțit, Ion 
Bălăriei, calm, calculat, un tovarăș bun cere 
m-a ajutat în toate momentele grele, a înre
gistrat pentru prima oară într-un turneu cu 
mari maeștri rezultate bune. El dovedește cu 
aceasta că este unul dintre cei mai bun* ju
cători a* țării noastre.

Cu jocul îmbunătățit față de turneul din 
București, în special în capitolul defensivă, 
în care a demonstrat un calm și o siguranță 
remarcabile, Bălănel i-a surprins pe Barcza, 
Szabo și Kliigei, obținîtid frumoase victorii.

In general turneul zonal din R. Ceho
slovacă a constituit un nou prilej de strîn
gere a legăturilor de prietenie între șahiști* 
celor douăsprezece țări participante.

Cu toate că nu sînt mulțumit de rezultatul 
obținut, consider o experiență fericită acest 
■turneu oare a constituit pentru mine un bun 
prilej de îmbogățire a cunoștințelor tehn*ce și 
teoretice și sper că odată îndreptate defecțiu
nile existente încă, voi reuși să aduc țării, îm
preună cu ceilalți maeștri, succese care să a- 
rate drumul nou al mișcării noastre de cul
tură fizică și sport.

V. CIOCILTLA 
din lotul R.P.R. de șah

UNDE STĂ PUTEREA...
Deasupra pădurilor de fag, peste viile 

risipite pe dealurile gîrbovite și lutoase, 
peste țarina încărcată cu roade, suiau 
cu iuțeală nori negri, prăpăstioși. 
Cuprinzînd cu repeziciune bolta ce
rului, ei vesteau furtună aprigă, necruță
toare. Pornit din înnegurate îndepărtări, 
vîntul alerga hai-hui peste cîmpuri, îndo
ia pînă la pămînt răchitele galbene, smul
gea frunzele păpușoilor, ridica deasupra 
drumurilor de cîtnp și ale ijnașurilor vîr- 
teiuri înalte de colb, de paie uscate și de 
vreascuri .mărunte de tnăcieș.

Lîngă gard, pe tăpșanul plin de iarbă 
.din fata sfatului popular, un pui de plop 
cu crengi scurte, dar îndreptate semeț că
tre înălțimi, era aplecat într-o parte și în 
alta, hărțuit și zgîltîit fără milă. Căuta 
bietul să tină piept furtunii, se opintea 
din răsputeri, se tînguia și se jeluia amar
nic. Dar vîntul îl lovea și-l îndoia furios, 
îi zmulgea frunzele una cîte una, îi dez
bina ramurile fragede și i le mîna cine știe 
unde.

— Sărman copac, spuse Gheorghe Chi- 
vu, cine te-a pus să înfrunți singur urgia 
furtunii ? Nu știai că pirpiriu și tinerel 
cum ești, n-ai să poți rezista ? Vai de mă
dularele tale 1

Dacă cineva l-ar fi auzit pe Gheorghe 
Chivu cum stătea de vorbă cu puiul de 
plop ar fi crezut că-și grăește lui însuși, 
că-și pune chiar lui întrebări. Cu două 
săptămîni în urmă i se încredințase mun
ca de președinte al sfatului popular din 
Averești, comună pierdută prin întinsele 
podgorii din preajma Hușului. își închi
puise atunci că va putea singur să urnea
scă munții din loc. Dar cum a încercat 
să pătrundă hățișul des și încurcat al 
îndatoririlor sale a văzut că lucrurile nu 
stau așa de simplu cum își închipuise. 
Trecuseră două săptămîni. se zbătuse 
mult, dar nu ajunsese încă să-și dea sea 
ma nici măcar cu ce trebuia să înceapă, 
cu ce să purceadă, la drum. Si nevăzînd 

deocamdată nîc>i o ieșire, se simțea sin
gur, mai singur decît puiul acela de plop, 
mai lovit de uragan și mai neputincios 
să-i reziste.

Bădia Petrache Zaharîa
dă povețe...

Ar fi trecut mult timp pînă să se dumi
rească Gheorghe Chivu de ce trebuie să 
se apuce mai întîi, cu ce să înceapă. Ar 
fi trecut pentru că lui toate i se păreau 
tot una de urgente. Dar iată că s-a ivit 
cineva care i-a arătat ce-i cu adevărat 
grabnic, l-a învățat de unde trebuie porni
tă munca. Acest cineva nu era altul decît 
bădia Petrache Zaharia, un țăran simplu, 
de locul lui din Roșiori, cătun al comunei 
Averești, om trecut de cincizeci de ani, 
cu un pospai de omăt destul de grosut pe 
la tîmple. S-a înfățișat la președinte în
tr-o joi și i-a spus mustrător:

„Nou, nou, dar de ce nu te arăți în 
lume frate ?... Am mai trecut pe aici de 
cîteva ori cu chip să te găsesc și să-ți 
vorbesc, dar nu te-am aflat. Bag de sea
mă că te frămînți. Poate că nu știi ce se 
cere făcut în comună mai întîi. Dacă-i 
așa, îți dau un sfat. Cea maț grabnică 
dintre treburile grabnice este împlinirea 
cerințelor obștii. După asta vin la rînd 
toate celelalte. Iacă, nu mai departe la 
noi în Roșiori, trebuie o școală, pentru că 
ni se duc iarna copiii să învețe în alte 
sate, pe cine știe care coclauri de le în- 
ghiață și măduva din ciolane. Știut-ai tu 
de lucrul ista ? De unde să știi ?... N-ai a- 
vut de unde. Așa că mai ieși în lume fra
te, mai trage și tu cu urechea în dreapta, 
în stînga, ascultă. Ei, m-a.m cam întins la 
vorbă. Plec. Te aștept să vii pe duminică 
la Roșiori să ne sfătuim în privința școlii".

Si s a dus. Gheorghe Chivu îl ascultase 
pe bădia. Petrache înmărmurit. Uitîndu- 

se (a el, i se părea c-a descoperit o lume 
necunoscută, o lume despre care nu știa ni
mic și de care nici nu încercase măcar să 
se apropie. Duminică s-a și dus la Roși
ori. II așteptau o mulțime de oameni.

In ziua aceea au și hotărît în privința 
construirii școlii din Roșiori și deoarece 
vălătucii, lutul și nisipul se găseau adu
nate acolo mai dinaihte. iar planul con
strucției fusese chibzuit din vreme de cîți- 
va meșteri care se aflau și ei de față, oa
menii s-an și apucat de treabă. Bădia Pe
trache a mai dat o raită prin sat, a mai 
stat de vorbă cu roșiorenii, și în curînd, 
pe lîngă bărbații care se apucaseră de 
lucru au început să forfotească o mulțime 
de femei și de flăcăi și codane, precum 
și nenuinărati copilandri. Dădeau vălătuci 
la mînă zidarilor, prinseră a frămînta lu
tul, se apucară să pună nisip în mortare. 
Furnicarul creștea ; tot mai mult sporea 
rîndul constructorilor.

Nici două luni n-a durat munca. Gheor
ghe Chivu a mers pe la Huși, a făcut tot 
ce i-a stat în putere ca să găsească lemn 
de argea și tablă pentru acoperiș și iată 
că, într-o bună dimineață. Roșiorii, satul 
ascuns între dealurile pline cu vii și li
vezi, putu să salute noua clădire care ră
sărise în inima lui, clădire falnică, chipe
șă și arătoasă ca o fată gata de măritat.

Zi cu zi, stătuse Gheorghe Chivu în 
preajma ei, zi cu zi o văzuse cum capătă 
contur precis din mîiniile dibace și foc de 
iuti ale țăranilor ; luase parte la întreg 
acel aot, actul sublim și uimitor de pasio
nant al creației colective. In ziua cînd 
școala era gata, în ziua cînd prin ușile ei 
larg deschise puteau intra copilașii ca 
să-și ocupe tăcuți locurile în bănci, să-și 
deschidă cărțile și să înceapă să dea de 
rostul slovelor, Gheorghe Chivu l-a întîi- 
nit din întîmplare pe bădia Petrache Za

haria. Și-a scos șapca din cap și adînc 
mișcat i-a strîns mîna :

„Iți mulțumesc, tu mi-ai fost învățător. 
N-am să uit dojana ta niciodată”. Așa i-a 
vorbit lui bădia Petrache care, modest și 
hîtru cum era, a ridicat din umeri și s-a 
făcut că nu pricepe nimic.
...dar lucrurile nu se opresc aici

Gheorghe Chivu n-a uitat de povața lui 
bădia Petrache: cu mult curaj a pus ca
păt însingurării sale, cu încredere și cu 
dragoste s-a apropiat de oameni, cu a- 
dincă luare aminte a ascultat cuvintul lor. 
I-a căutat peste tot: pe cîrnp cînd cule
geau holdele, pe la mmți cînd cinsteau 
un pahar, la căminul cultural cînd „pu
neau țara" la cale.

„Mai mare rușinea pentru cel de la 
sfat. Stau într-o magherniță dărăpănată. 
Nu s-ar cuveni oare să avem și noi o 
clădire mai acătării pentru aleșii noștri? 
Că ți-i și silă să te duci, să stai de vor
bă cu ei acolo unde lucrează acum”, i-a 
spus într-un rînd meșterul Andrei Bojoga.

Un alt țăran, unul înalt, voinic și lat 
în spate despre care se știa doar că 
are o duzină de copii, s-a proțăpit în 
fața lui și și-a spus și el deschis păre
rea : „La Roșiori s-a făcut școală, dar la 
noi la Averești, nu. Crezi oare că sîntem 
mai proști decît alții ? Eu, unul nu mă 
simt. Să facem una mai ceva decît a’lor”

Constanta Macarie, o femeie cît o mînă, 
trecută și veștedă la obraz, dar 
încă plină de putere, ca una care fusese 
aleasă deputată a vorbit și ea: „Trăim de 
parte de oraș și după părerea unora asta 
înseamnă să stăm mereu ca ursul din pă
dure, fără radio, fără lumină electrică, în
tr-un cuvînt, fără civilizație- Dar pînă cînd 
asta ?”

Gheorghe Chivu a început să le judece 
pe toate cîte le auzea. Inima lui îi spunea 
că țăranii au întru totul dreptate. Cîț timp 
fuseseră lăsați în părăsire, cît timp mai 
marii de altădată ai tării nu se îngrijiseră 
de ei decît ca să le scoată biruri si iar bi
ruri. oamenii nu băgaseră de seamă nici 
lipsa școlii, nici lipsa luminii electrice, 
nici lipsa radio-ului. Nu. Pe atunci nu le 
ardea lor de asta. Dar acum veniseră alte 
timpuri, timpuri prielnice, timpuri înflo 
ritoare. Țăranul căuta să-și dea copilul 

la școală oa să-l facă om învățat, dar con
statase că vrerea lui nu putea fi împlini
tă așa cum trebuia, căutase să se pună el 
însuși în curent cu ceea ce se petrece în 
țară și în lume, dar văzuse de asemenea 
că n-are de unde afla tot ce-l interesa. De 
aici nemulțumirea lui, de aici dorința lui 
aprigă, mistuitoare, de a crea toate cîte 
lipseau. Ia,r Gheorghe Chivu își dădea 
seama că el ca președinte, ca om pus să 
conducă, are datoria să facă să fie toa
te cîte nu erau, și încă și altele și mai și. 
Iar pentru asta, s-a gîndit să ceară ajuto
rul chiar acelora care-i vorbiseră, care-l 
mustraseră sau i se tînguiseră.

Pe meșterul Andrei Bojoga l-a rugat să 
se apuce de construit noua clădire a sfatu 
lui popular și a școlii. N-a stat omul la 
cumpănă nici o clipă. Și-a adunat meșteri 
de o seamă cu el, a întocmit schițe și pla
nuri. Gheorghe Chivu a strîns obștea, a 
arătat cetățenilor ce s-a plănuit și le-a 
cerut contribuția. In scurt timp s-au adu 
nat banii de trebuință,-șiruri lungi de că
ruțe au prins a sui în panta care duce spre 
sfatul popular, iar acolo mal sus de tăp
șan unde începuse construirea noilor edi
ficii, au prins a fi descărcate de piatră, 
de țiglă și de cărămidă-

Constanța Macarie primise îndatoriri le 
gate de electrificarea satului. Mică și iute 
cum este, a început să meargă din poartă 
în poartă, să adune stîlpi și sîrmă, ban: 
pentru motor și pentru becuri, să facă 
totul cu o uimitoare vioiciune.

Doar cîteva săptămîni s-au scurs și la 
Averești, pe drumul principal și pe ulițe, 
au prins a apărea movilite de pămînt ca 
niște mușuroaie de cîrtițe. Mai tîrziu, în 
locurile acelea s-au împlîntat pociumbi de 
toate felurile: și de stejar, și de salcîm, și 
de fag. și de brad, și mai drepți, și mai 
strîmbi, și mat noduroși, și mai netezi. De 
stația de radioficare s-a ocupat chiar 
el Gheorghe Chivu. A dat o fugă oe la 
Huși, a convins pe cine trebuia, astfel, că 
într-o bună zi a putut să instaleze pe 
stîlpii de telegraf din Averești. primele 
pîlnii și să facă pentru prima dată legă
tura cu „studiourile centrale".

★

...E o zi care seamănă leit cu alta mai 
îndepărtată, zi de miez de vară în care se 
anunță o strașnică furtună. Nori amenin
țători se bulucesc pe bolta înaltă a cerului. 

umbrind cu aripile lor cîmpul plin de 
roade, dealurile împădurite, coastele aco
perite cu vii. Vuie vîntul de parcă din ne
cuprinsul zării ar sta să se prăvălească 
valurile furioase ale unei mări scăpate din 
strînsoarea țărmurilor, vîrtejuri de colb 
se înalță pe drumurile de tară și pe ima- 
șuri. Gheorghe Chivu urcă zorit panta 
care duce spre clădirea sfatului popular. 
II însoțesc meșterul Andrei Bojoga, Con
stanța Macarie, femeia aceea mică și ener
gică, un bărbat înalt și lat în spate, si o 
mulțime de alți tărâm din Averești.

— Să nu ne prindă ploaia cu lutul a- 
fară, zice îngrijorat Andrei Bojoga Face 
semn unor oameni printre care si bă*ha
tului acela voinic, bine legat și o pornesc 
într-un suflet către noul sediu al sfatului 
popular și către clădirea viitoarei scoli. 
Amîndouă construcțiile sînt aici aproape 
mai sus de tăpșan Mai trebuie doar să fie 
tencuite, să li se mai pună oe ici. pe colo 
cîte ceva In curînd vor fi gata.

— Si eu mă duc să le souri celor de la 
stația de amplificare să nu pornească încă 
motorul. Văd că norii îs încărcați și rni-i 
teamă să nu 'se întîmple vreo nenorocire-

— Duceți-vă, duceți-vă. le spune Gheor
ghe Chivu cu voie bună și se uită lung în 
urma oamenilor Rămîrie un timp oe tăp
șan și gînditor își întoarce privirea la 
norii care se lățesc, cresc, cuprind tot cerul. 
Vîntul s-a întețit. Cu urlet înfricoșător iz
bește în porțile deschise. în cumpenele fîn- 
tînilor. în coroanele bogate ale copacilor. 
Lîngă gard, acolo în apropierea lui Gheor
ghe Chivu unde acum doi ani era un sin
gur pui de plop, acum se afla un pîlc 
destul de mărișOT de copăcei Vijelia so 
repede în crengile lor. caută să le dezbine 
și să le mine cine știe unde. Dar nu reu
șește decît să-i îndoaie, să le zbură- 
tucească frunzele Cum stau strînși 
unul lîngă altul, ei sînt de nebiruit. Uimit, 
Gheorghe Chivu își aduce aminte de acea 
zi cînd aici nu era decît un singur oui de 
plop pe care furtuna îl zgîlțîia cum voia 
și care se tînguia și se jelea amarnic.

— Va să zică și tu ai înțeles că nu-l 
bina să lupți de unu* singuri... Ei. asta-mi 
place. Curaj frățioare, curaj... Ești pe dru
mul cel bun.

ION PAVELESCU
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Pentru strîngerea la timp și fără pierderi a recoltei — 
pentru recolte bogate la hectar!

Magazinele universale 
cooperatiste

Sîntem în acea perioadă a campaniei agricole de vară cînd 
lucrările de întreținere a culturilor se îmbină strîns cu cele de 
recoltare. Organele locale ale puterii de stat au acum sarcini 
deosebit de însemnate. Rezolvarea acestora depinde în primul 
rînd de felul cum se vor orienta comitetele executive ale sfaturilor 
populare, de felul cum vor ști ele să-și organizeze munca.

Membrii comitetelor executive trebuie să înțeleagă limpede 
că principala lor îndatorire este mobilizarea oamenilor muncii 
de ia sate la terminarea prășitului, la începerea seceratului, tree- 
rișuiui și dezmiriștitului. Nu este de admis să se secere griul,

orzul, secara, etc. după ajungerea lor în stadiul de răscoacere, 
după cum nu este de admis ca seceratul să înceapă iar dezmiriș- 
tltul nu.

Acum, mai mult decît oricînd, activiștii sfaturilor populare 
trebuie să se afle pe teren în mijlocul țăranilor muncitori, să re
zolve cu promptitudine problemele pe care le ridică campania 
agricolă, să convingă oamenii muncii de la sate asupra datoriei 
de a depune în această perioadă toate forțele pentru executarea 
în bune condițiuni a lucrărilor de care depinde asigurarea pîinii 
poporului muncitor.

Fruntașul din Botinești

Cine nu-l cunoaște în Botinești și-n im- î 
prejurimi pe Mișka ? E un om îndesat, cu | 
priviri vioaie; un om clin acei care răsar ■ 
ca din pămint unde nu te aștepți: la că- ’ 
minut cultural, la sfatul popular ori la coo- } 
nerativă. Și credeți că aici stă și ascultă 
liniștit ce spune unul sau altul ? Da de 
undei... Numai ce-l vezi: asta dece-i așa 
și nu-i altfel ? II sicile cu întrebările pe 
orișicare dacă gîndește că poate învăța 
ceva folositor de la el. Agronomii, mai ales, 
cirul dau fată cu Mișka, nu scapă cu una 
cu două. Și nu numai de gură-i bun 
Mișka. El ce spune și face.

Așa și-n primăvară; cind a auzit de la 
inginerul agronom B. Macedon de ce-i bine 
să semeni porumbul în cuiburi așezate in 
pătrat, Ion Mișka a chibzuit vreo citeva zile 
de merită să încerce. „Și de ce n-aș încer
ca ?" Inimos ca-ntotdeauna, împreună cu ai 
lui, s-a apucat de treabă. A pregătit cu 
grijă pămintul, a construit un marcator cu 
care și-a brăzdat ogorul în lung și-n lat 
și. apoi a însămințat cu porumb cele două 
hectare după noua metodă. Acum Mișka e 
mîndru de porumbul lui; nu-i vorba că șl 
prașila a făcut-o la timp. Nu găsești o bu
ruiană în. ogorul lui.

Intr-o zi, nu de mult, pe cînd prășeau la > 
porumb, îl văd ai lui că stă rezemat în 
coada sapei și privește țintă, gînditor. Apoi. 
își așeză sapa pe lat ca sd nu cadă și o 
luă cu pași rari spre lanul de secară. A 
crescut holda asta cit un stat de om. Mișka 
cercetă un spic : era în floare...

. Mișka îșl aminti că a citit pe undeva des
pre sporul de producție ce-l dă polenizarea 
artificială și la secară, ca la floorea-soare- 

i lui. Că acest lucru este bun s-a convins 
j anul trecut clnd producția i-a fost mai mare 
, ca de obicei cu zeci de kilograme. „O fi 
i la fel și cu secara își zise el — o ajuți. 
' iți dă producție; «-o ajuți ești la cheremul 
naturii: după cum o merge vremea". Nu, 

' Mișka nu-i omul ce așteaptă cu brațele 
\ încrucișate. A doua zi, ajutat de ai lui a 
' plimbat o sfoară peste spice împrăștiind 
J polenul...

*
i îmi povestea tov.' I. Blidaru, președintele 
[ sfatului popular din Bujor — de care apa'- 
i tine Botineștiul — că: l-a întîlnit de curind 
1 pe Mișka in sal. Din vorbă-n vorbă a aflat 
că-i pe sfirșite cu muncile agricole.

— Și acum ce faci ? îl întrebă președin
tele. ‘

— Mă pregătesc.
— Nu înțeleg: de ce te pregătești?
— Pentru... Mișka zimbi pe sub mustă- 

cioara-i neagră și-i arătă președintelui o 
carte ce-o ținea în mină: „Secerișul", de 
Galina Nicolaeva. Poate oi mai afla ceva 
și prin ea. După ce-i strinse cu căldură 
mina, Mișka se depărta privind lung com
bina desenată pe copertă; pes-te o zi, două 
va secera și el...

LAZAR VIRGIL 
corespondentul „Romîniei libere" 

în regiunea Timișoara
------J

Ne pregătim să aplicăm 
metoda graficului orar la treeriș

Invățînd din experiența a- 
nului trecut, am ajuns la 
concluzia că folosirea me
todei graficului orar duce Iia 
scurtarea de două ori a 
timpului de treer și la redu
cerea cu mult a pierderilor 
de recoltă. In același timp, 
aplicarea metode' Brediuk 
face posibilă urmărirea sis
tematică a randamentului pe 
care îl dau mașinile față de 
normele planificate, se pot 
descoperi greșelile, se pot 
lua măsuri pentru lichidarea 
lor.

Aplicarea în bune condi- 
țiuni a metodei graficului 
orar la treeriș presupune 
însă o bună organizare a 
muncii. Acest lucru a reieșit 
clar în campania anului tre
cut cînd la aria din comuna 
Cristian, lipsurile oare s-au 
ivit în privința deservirii au 
dus la crearea de timpi 
morți obțiinîndu-se un randa
ment cu 6.000—8.000 kg. mai 
mic decît la aria din Codlea.

Colectivul de conducere al 
stațiunii noastre a hotărît 
să extindă în campania de 
treeriș a anului acesta me
toda graficului orar. In șe
dința sfatului S.M.T., oare 
a avut loc la 15 iunie, s-a 
discutat amănunțit despre a- 
ceastă problemă, ajungîn- 
du-se la concluzia că în sta

țiune există posibilități pen
tru folosirea acestei metode 
1a 8 batoze. Președinții gos
podăriilor agricole colective 
și-au luat angajamentul să 
sprijine aplicarea . acestei 
metode creî-nd condiții colec
tiviștilor care vor lucra la 
batoze, să fie rnstruiți din 
vreme de tehnicieni. Pe baza 
unui plan de muncă agrono
mii de sector au plecat apoi 
în gospodăriile agricole colec
tive unde ău arătat colectiviș
tilor avantajele aplicării me
todei explioîndu-le pe larg în 
ce constă aceasta.

Aplicarea metodei Brediuk 
necesită în același timp o 
serie de adaptări care tre
buie făcute la batoză pen
tru ca batoza și tractorul 
să facă față efortului sporit. 
La cele 4 batoze la oare s-a 
lucrat și în cursul anului 
trecut după metoda grafi
cului orar, aceste modificări 
au fost făcute.

Im scopul unei bune orga
nizări a ariilor, triebuie ținut 
seamă de o serie de condi
ții : alegerea locurilor, asi
gurarea materialului necesat 
contra incendiilor și altele. 
Tehnicienii noștri vor îndru
ma consiliile de conducere 
ale gospodăriilor agricole 
colective pentru a se îngriji 
din timp de procurarea unei.

telor necesare contra incen
diilor.

O altă problemă de care 
trebuie de .pe acum să se țină 
seamă o prezintă felul în 
care este organizată munca 
la arie. In acest scop, în 
baza unui plan de muncă, 
tehnicienii .stațiunii s-au de
plasat în gospodăriile agri
cole colective, instruind cu 
ajutorul brigadierilor cadrele 
de coșari, tăietori, aruncăto
ri de snopi și celălalt per
sonal necesar deservirii celor 
8 batoze. Acest lucru se va 
face și în cadrul stațiunii, 
pregătindu-se bine tractoriș
tii și batozarii pentru oa să-și 
cunoască sarcinile ce le re
vin.

Extinderea aplicării me
todei Bredmk la treeriș are 
o importanță deosebită pen
tru creșterea productivității 
muncii. Convins de acest 
lucru, colectivul de muncă al 
stațiunii noastre se va stră
dui oa, printr-o organizare 
cît mai bună a muncii, să se 
achite cu cinste de sarcinile 
care-i stau în față, prețuind 
fiecare bob de grîu din re
colta acestui an.

IOSIF POP 
director, inginer agronom 

GR1GORE CALCII 
inginer șef

S.M.T. H arman

Magazinele universale cooperatiste sînt 
organizate după modelul magazinelor co
merciale dezvoltate. Aici mărfurile — de 
diferite feluri — sînt repartizate pe secții 
de specialitate (secția de textile, de încăl
țăminte, de fierărie, etc.). Asemenea maga. 
zinc pot fi văzute în cît mai multe sate și 
comune ale țării.

In clișeu : Secția textile a magazinului 
universal al cooperativei de aprovizionare 
și desfacere din comuna Cristian, regiunea 
Stalin.

Cu o astfel de pregătire, greu de
Comitetul executiv al sfa

tului popular raional Pitești 
și-ia întocmit un plan de 
muncă prin care s-au stabi
lit locurile ariilor.

In comuna Albota, urmau 
să funcționeze trei arii. în 
comuna Oarja opt, în co
muna Cotmeana patru și tot 
atîtea în comuna Dedulești.

Pînă aici nimic de zis.
Dar să vedem mai de

parte.
...Mai departe nu prea 

avem ce vedea, din păcate, 
deoarece în raionul Pitești, 
pregătirea ariilor nu se află 
în prezent în centrul preocu
părilor de zi cu zi ale comi
tetului executiv al sfatului 
popular raional.

Deși Hotărîrea Guvernului 
și Partidului obligă organele 
locale ale puteri' de stat ca 
pînă lia 20 iunie cri. să sta
bilească volumul lucrărilor 
de recoltat și treerat, în ra

ionul Pitești nu s-a făcut 
mat nimic.

Necunoscînd îndeajuns si
tuația reală din comunele 
raionului, comitetul executiv 
al sfatului popular raional, 
n-a luat măsurile necesare 
nici pentru asigurarea bunei 
funcționări a tuturor batoze
lor, nici pentru asigurarea 
unui stoc minim de piese de 
schiml» curente — a căror 
lipsă se resimte mai ales în 
comunele Bradu, Oarja, Ma- 
reș. Valea Mărului, etc. Apoi, 
pentru buna funcționare ia ari
ilor de treerat sînt necesara 
cel puțin 32 cîntere; or,, pînă 
acum nu se cunoaște încă 
numărul acestor cîntere, 
precum nu sînt cunoscute 
nici pichetele împotriva in
cendiilor și nici materialele 
cu oare acestea vor fi înzes
trate.

Starea de lucruri din co. 
munele Bnadu, Albota, Ma- 
reș, Oarja, etc.; erată lim-

început treerișul 
pede cît de slabă este încă 
munca de îndrumare și con
trol. La crearea acestei si
tuații a contribuit și ingine
rul Ion Firoan, oare n-a aju
tat în suficientă măsură — 
și atunci cînd a fost cazul, 
— n-a tnas la răspundere pe 
acei tehnicieni — oa Vas'le 
Chistial de la punctul agri
col Ștefănești siau Maria Ma
rinescu, responsabila punctu
lui agricol din comuna Ra- 
coviță — oare au dovedit o 
nepăsare condamnabilă și 
au lăsat oa pregătirile pen
tru recoltare să se desfă
șoare la voia întîmplărli.

Oare ce mai așteaptă co
mitetul executiv al sfatului 
popular al raionului Pitești, 
(președinte tov. Nicolae De- 
bu) pentru a pregăti ariile ?

T. GODF.ANU 
corespondentul 

„Romîniei libere" 
în regiunea Pitești

Cooperativele sătești
în sprijinul campaniei agricole de vară

„Halal exemplu!11

Cuvîntarea rostita de Leon Kruczkowski 
cu prilejul ceremoniei înmînârii 
Premiului Internațional Stalin 

„Pentru întărirea păcii între popoare"

Știrile sosite în ultima 
vreme la redacție vorbesc 
despre măsurile luate de 
cooperație pentru sprijinirea 
muncilor agricole de vară.

On asemenea sprijin sub
stanțial îl dau gospodăriilor 
țărănești în perioada de vară 
cooperativele de aprovizio
nare și desfacere din raionul 
O'tețu. regiunea Craiova. Ser
viciul comercial al Uniunii ra
ionale a cooperativelor de a- 
nrovizionare și desfacere a 
tr mis spre sate un bogat sor. 
timent de mărfuri industriale 
De asemenea pentru a asigu
ra o repartizare operativă a 
mărfurilor cerute de coopera
tive. consiliul de conducere al 
Uniunii raionale a întocmi* 
un plan special de aprovizio. 
nare. Zilnic — așa cum pre
vede planul — vor fi aprovi
zionate 4—5 cooperative, ast
fel îneît toate cele 26 unități 
ex’stente îri raion să primeas
că săptămînal mărfurile ce
rute. Măsura aceasta organi
zatorică a fost completată cu 
încă una : fiecare instructor 
și referent tehnic al Uniunii

raionale va controla și în
druma pe timpul muncilor a- 
gricole de vară un gnu.p de 
cooperative, răspunzînd — în 
fața consiliului de conducere 
a! Uniunii — de modul cum 
acestea își îndeplinesc sarci
nile pe care le au. La fiecare 
arie se vor deschide chioșcuri 
cu băuturi răcoritoare, produ
se zaharoase, țigări, cărți, 
broșuri, ele. Măsuri asemănă
toare au fost luate și în ra
ioanele regiunii Constanța 
(Fetești. Negru-Vodă. Medgi. 
dial, etc.

Sînt însă și Uniuni regio
nale și raionale ale coopera
tivelor de aprovizionare și 
desfacere oare se preocupă 
slab de problemele sprijinirii 
campaniei agricole de vară.

In munca Uniuni: raionale 
a cooperativelor de aprovizio
nare și desfacere Adjud, re
giunea Bîrlad, nu există su'fi. 
cientă preocupare pentru o 
bună organizare, fapt ce se 
reflectă și în modul defectuos 
de aprovizionare a satelor cu 
mărfuri necesare țăranilor 
muncitori. La cooperativa din 
comuna Sascut-.Tirg, de pildă,

lipsesc bucșe de căruțe, se. 
ceri, piatră vînătă, sticle de 
lampă.

Unele cooperative din raioa
nele agricole ale regiunii Plo- 
ești nu au suficiente mărfuri 
industriale necesare în vre
mea recoltatului și treerișu- 
iui. La cooperativa din comu. 
na Coșereni, raionul Urz'ceni, 
lipsesc de exemplu cuie, ca- 
iele, guri de ham, lopeți și 
altele. Sînt cooperative care 
au primit multe poșete de 
nylon și puține mărfuri cu 
destinație economică, produc
tivă. Aprovizionarea coopera, 
tivelor cu mărfurile cerute 
este îngreunată și de birocra
tismul ce dăinuie la baza co
mercială a Uniunii regionale.

Consiliile de conducere ale 
acelor uniuni regionale și ra
ionale. unde aprovizionarea 
satelor ou materiale și unelte 
agricole precum și cu alte 
mărfuri Industriale cerute de 
țărani/ muncitori în timpul 
campaniei de vară este slabă, 
au datoria de a privi cu mal 
multă răspundere această 
problemă.

S.M.T. Tg. Neamț nu se îngrijește de folosirea tuturor posibilități
lor ce le are pentru urgentarea lucrărilor în campania de treieriș 
și dezmiriștit; directorul a arătat că metoda cuplării a două batoze 
la un tractor nu s-a aplicat în raza S.M.T. Tg. Neamț pentru că nu 
se... obișnuiește 1

— Sigur, tovarășe, cunoaștem metoda cuplării a două batoze la un tractor. 
Dar pină acum nu s-a aplicat în raza noastră... așa că așteptăm, așteptăm să facă 
cineva începutul! Desen de val munteanu

Din ce în ce mai mulți țărani munci
tori s-au convins de pagubele pe care le 
pricinuiește rărițatul porumbului. Pentru 
a-și forma această convingere ei. au fost 
ajutați de propria lor practică, de exem
plul fruntașilor, de sfaturile tehnicienilor. ' 

Cu toate acestea în unele comune practi- i 
cile înapoiate încă mai dăinue. In comuna 
Boșoteni, din raionul Caracal, de exemplu, , 
numeroși, țărani muncitori au rărițat po
rumbul odată cu prima prășită. Care este 
cauza ? Cauza este exemplul prost pe ca- 
re-l oferă tocmai cadrele tehnice menite 
să combată practicile înapoiate. Astfel, în 
această comună, cel dinții, care și-a rări
țat porumbul a fost agentul agricol Florea 
Tonea. care este și vicepreședinte al sfa
tului popular. „Exemplul" lui a fost urmat 
și de Ion Denețean, membru în comitetul 
executiv, de Marin Ciocioi, referent conta
bil la sfat, de Alexandru Neculcea, agen
tul agricol de la cultura ricinului și de 
Florea Cocoș din cooperație.

Și în comuna Zănoaga, unde de aseme
nea rărițatul porumbului se practică pe o 
scară întinsă, țăranii muncitori au urmat 
exemplul agentului agricol Niculae Gheor- 
ghe, care și-a rărițat primul porumbul de 
pe terenul propriu.

Față de o astfel de situație oricine se 
poate întreba care este controlul executat 
de comitetul executiv al sfatului popular 
raional Caracal care tolerează o atare stare 
de lucruri. Cei ce se întreabă de acest 
lucru au dreptate, căci dacă în campania 
însămînțărilor de primăvară comitetul exe
cutiv al sfatului popular Caracal a avut tn 
centrul preocupărilor sale executarea la 
timp șl în bune condițiuni. a lucrărilor din 
acea perioadă, tn. prezent a lăsat ca lucră
rile de întreținere și cu deosebire prașila 
să se desfășoare cu totul la voia întîm- 
plării.

Cu toate că se cunoaște că în aceste co- 
1 mune s-a practicat rărițatul pe o scară în

tinsă și anul trecut, nu s-au luat din timp 
măsuri pentru preîntîmpinarea rărițatului 
în acest an.

Membrii comitetului executiv, antrenați tn 
' lucrări mărunte de birou, nu controlează 

pe teren felul cum îșl duc munca comite
tele executive comunale și nu au tras la 

' răspundere pe agenții agricoli care încu
rajează prin „exemplul" lor extinderea ră
rițatului la porumb.

Aceasta este una din explicațiile la între
barea de ce se practică rărițatul în unele 
comune din raionul Caracal.

O a doua este „exemplul" agenților a- <. 
gricoli și al unor membri ai comitetelor > 
executive ale sfaturilor populare comunale, 
„exemplu" despre care pe drept cuvlnt spu. 
nea un țăran muncitor: ,,halal exemplu!"

EUSTAȚIU POPESCU

Caravane cinematografice sosite 
din Uniunea Sovietică

Din Uniunea Sovietică au sosit zilele tre
cute 50 noi caravane cinematografice care 
vor fi repartizate întreprinderilor cinemato
grafice regionale de stat. Aceste caravane, sînt 
utilate cu cel mai nou tip de aparate de 
proiecție, cu amplificatoare, transformatoare, 
difuzoare, cu ecran propriu și cu stație de 
radioamplificare.

In timpul cînd nu sînt prezentate filme, sta
țiile de radioamplificare ale caravanelor vor 
putea transm'te conferințe, muzică imprimată 
pe discuri, emisiunile posturilor noastre de 
radio.

Noile caravane cinematografice sînt înzes
trate cu un grup electrogen care alimentea. 
ză cu curent electric toată aparatura. Acest 
lucru face oa întreaga instalație, cinemato
graf sau stație de radioamplificare, să poată 
fi folosită și acolo unde nu există rețea de 
energie electrică.

Incepînd de la 1 iulie, 27 de caravane ci
nematografice noi au intrat în funcțiune în 
majoritatea regiunilor d.in țară, iar alte 23 
se află încă în rodaj.

Tot dm Uniunea Sov’etică vor ma' sosi 
în curînd în țara noastră alte 30 de cara
vane cinematografice. (Agerpres)

Festivitate în satul în care a trăit 
George Coșbuc

La 4 iulie, în satul Coșbuc, regiunea Cluj, 
a avut loc dezvelirea bustului lui George 
Coșbuc și a unei plăci comemorative, precum 
și deschiderea casei-muzeu care poartă nu
mele marelui poet.

Cuvîntul de deschidere a festivității a fost 
rostit de acad. Emil Petrovici, președintele 
filialei Cluj a Academiei R.P.R.

Au mai luat cuvîntul tov. Aurel Vasiiescu, 
secretarul sfatului ’popular al regiunii Cluj, 
oare a evocat aspecte ale legăturii poetului 
cu țăranii din satul său. Poetul A. E. Bacon, 
sky, în numele filialei Cluj a Uniunii Scriito. 
rilor, a vorbit despre opera marelui poet.

Cei peste 500 de oameni ai muncii oare au 
participiat la festivitate au vizitat apoi cas.a- 
muzeu și eu urmărit programul artistic com
pus din poezii și dramatizări din opera ma
relui poet George Coșbuc, prezentat cu acest 
prilej de elevele școlii pedagogice din Gherla.

Cu prilejul comemorării morții 
lui Ștefan cel Mare

Cu ocazia comemorării a 450 de ani de la 
moartea lui Ștefan cel Mare, marți după a- 
miază a avut loc la filiala Iași a Academiei 
R.P.R. o ședință publică de comunicări.

Au prezentat comunicări prof. univ. Va
lerian Popovic* : „Lupta Moldovei împotri
va cotropirii otomane în timpul Iui Ștefan 
cel Mare", prof. univ. Constantin Cihodaru : 
„Relațiile lui Ștefan cel Mare cu Rusia", 
prof. univ. Dumitru Berlescu : „Baza socială 
a puterii lui Ștefan cel Mare". Au mai pre
zentat comunicări asistent universitar Vasile 
Neamțu, Constantin Turcu și Constantin Un- 
gureanu. (Agerpres)

Consfătuirea reprezentanților 
muzeelor din întreaga țară

La Suceava se desfășoară lucrările celei 
de a 4-ia consfătuiri a reprezentanților mu
zeelor din întreaga țară. Consfătuirea are ca 
scop studierea modului de prezentare în mu
zee a epocii feudale în Moldova. La consfă
tuire participă reprezentanți ai Ministerului 
Culturii și ai Academiei R.P.R.

Participanții la consfătuire au discutat pînă 
acum referatele prezentate de prof. univ. 
Virgil 'Vătășanu despre „Arta feudală moldo
venească în epoca lui Ștefan cel Mare", de 
prof. Grigore Foit, directorul muzeului regio
nal Suceava, oare a prezentat activitatea mu
zeului regional, și de prof. Alexandru Vasi
iescu, directorul muzeului din Cîmpulung 
Moldovenesc, care s-a ocupat de activitatea 
colectivului de îndrumare a muzeului regio
nal.

Participa-nții la consfătuire au vizitat ceta
tea de scaun și șantierul arheologic de la 
curtea domnească a lui Ștefan cel Mare și 
alte monumente istorice din oraș și împreju
rimile Sucevei, iar în zilele următoare se 
vor vizita monumentele culturale de la 
Putna, Sucevița, Dnagomirna, muzeele de pe 
lingă aceste monumente și muzeele din Făl
ticeni, Rădăuți și Cîmpulung Moldovenesc.

(Agerpres).

MOSCOVA 6 (Agerpres).— TAS-S transmite: 
La 5 iulie, cu prilejul ceremoniei înmînării 
Premiului Internațional Stalin „Pentru întări
rea păcii între popoare" eminentului scriitor 
polonez Leon Kruczkowski, acesta a rostit o 
cuvî.ntare în care a spus printre altele:

Scumpi prieteni și tovarăși 1
Profund emoționat Iau cuvîntul pentru e 

mulțumi fierbinte Comitetului pentru decerna
rea Premiilor Internaționale Stalin „Pentru 
întărirea păcii între popoare" oare mi-e de
cernat și înmîmat această distincție, în prezent 
cea mai de onoare din lume.

Sînt profund fericit că prin persoana mea 
modestă a fost marcată într-un mod atît de 
solemn întreaga mișcare a milioanelor de 
partizani oi păcii din Polonia populară, la 
care em participat chiar de la început. Nume
roasele cuvinte de bucurie oare mi-au fost a- 
dresate de concetățenii mei — oameni bine 
cunoscuți și oameni simpli cu totul necunos- 
cuți mie — după ce mi-a fost decernat Pre
miul Internațional Stalin, dovedesc devota
mentul sincer al poporului polonez față de mi
nunata idee a păcii, legată pentru totdeauna 
de numele marelui conducător al popoarelor 
sovietice, nemuritorul Stalin.

Problema păcii și a războiului este în zilele 
noastre una din principalele probleme atît 
pentru popoare și întreaga omenire, cît și 
pentru .fiecare om în parte. Nici un scriitor 
adevărat — și scriitor adevărat este acela 
care iubește omul, poporul său și întreaga o- 
menire — nu poate să rămînă indiferent față 
de problema .păcii și războiului. Mai precis ; 
el nu poate fi altceva decît un luptător activ 
pentru ideea păcii.

Pilda si modelul unui asemenea devota
ment fierbinte pentru marea cauză a .păcii îl

constituie pentru scriitorii progresiști din lu
mea întreagă prietenii noștri, scriitorii sovie
tic’, reprezentanții de frunte ai umanismul1.! 
socialist în literatura mondială.

Poporul sovietic a îndreptat dezvoltarea o- 
menirii și a culturii sale pe un făgaș nou. 
Miai mult decît atît. El apără cu succes dru
mul acestei dezvoltări, apără omenirea împo
triva pericolului mortal oare o amenință din 
partea forțelor negre tale imperialismului.

Datorită Revoluției din Octombrie și creări! 
une' societăți noi, socialiste, în marea Țară 
Sovietică, datorită realizărilor și victoriilor ei 
grandioase istorice, datorită ajutorului ei fră
țesc, au putut fi înfăptuite și te noi — în Po
lonia populară — transformări ale vieții, în 
urma cărona a fost restabilită legătura strînsă 
a oamenilor artei cu masele populare, unitatea 
indestructibilă dintre vorbă și faptă, unitatea 
gîndirii umaniste — în lupta pentru întruchi
parea'ei pe plan social. Iată de ce și noi în 
patria noastră, scr'itor’i polonezi, facem parte 
din luptătorii activi pentru marea cauză a 
păcii.

In acest fel înțeleg eu datoria mea de scrii
tor al Poloniei populare. înalta distincție care 
mi-a fost ișcordată constituie pentru mine cel 
mai îmbucurător eveniment pe oare poate să-l 
încerce un scriitor și un activist pe tărîm so. 
c:al din zilele noastre.

Ingăduiți-mi, dragi prieteni, oa astăzi cînd 
primesc această înaltă distincție să fac un le- 
gămînt în prezența dumneavoastră, în prezen
ța reprezentanților marelui popor sovietic, că 
în măsura forțelor și posibilităților mele mă 
vo' strădui să fac totul pentru oa să justific 
tot mai bine și tot mai deplin titlul de laureat 
al Premiului Internațional Stalin „Pentru în
tărirea păcii între popo’are'*, oare mi-a fost 
conferit.

închiderea celui de al IV-lea Congres
ai împuternicițîlor cooperației de consum din U.R.S.S.

MOSCOVA 6 (Agerpres). — TASS trans
mite: La 5 .iulie a avut loc ședința de închi
dere a celui de a.l IV-lea Congres al împuter. 
niciților cooperației de consum din U.R.S.S.

In ședința de închidere a fost ales Constliul, 
precum și .președintele și membrii conducerii 
Uniunii centrale, președintele și membrii Co
misiei de revizie. In Consiliul Uniunii centrale 
au fost aleși 100 membri și 20 membri-suple-

anți, iar în conducerea Uniunii centrale au 
fost alese 15 persoane. Președinte al conducerii 
Uniunii centrale a fost ales A- P. Klimov. Pre
ședinte al Comisiei de revizie a Uniunii cen
trale a fost ades D. S. Timofeev.

Delegații la Congres au adoptat cu mare 
însuflețfre un mesaj de salut adresat Corni.' 
tetu'lui Central a.l Partidului Comunist al 
Uniunii Sovietice și Consiliului de Miniștri al 
Uniunii Sovietice.

Reuniunea festivă de la Kremlin 
a absolvenților școlilor medii din Moscova

MOSCOVA 6 (Agerpres). - TASS trans
mite: La 5 iul’ea avut loc în marele Palat al 
Kremlinului din Moscova o reuniune festivă 
a absolvenților școlii medii, decorați cu me
dalii de aur și argint pentru succese deosebite 
la învățătură.

Peste 40.000 de tineri și tinere, elevi ai șco
lilor med’i din Moscova au obținut anul acesta 
diplome de absolvent'. Dintre aceștia peste 
4.000 eu absolvit școala cu mențiune.

Adunarea festivă s-a desfășurat în sala de 
ședințe a Sovietului Suprem ai U.R.S.S. Ivan 
Kai.rov, ministrul Invățămîntului al R.S.F.S.R.. 
a adresat absolvenților un cuvînt de salut, fe-

licitîndu-i cu căldură cu prilejul absolvirii cu 
succes a școlii.

Absolvenții au fost salutați de Zoia Kras. 
nova, învățătoare emerită din R.S.F.S.R., și de 
Zoia Tumanova, secretară a Comitetului Cen
tral a.l Comsomolului. In numele tinerilor și 
tinerelor absolvenți ei școlilor au răspuns Iulia 
Șcegoleva și Oleg Hrapcenkov.

I.n sala Gheorghiev din Palatul Kremlinului 
a avut loc pentru absolvenți un mare concert 
.la care și-au dat concursul maeștri ei artelor 
din Moscova. Concertul a fost urmat de un 
bal al tineretului. In sălile Palatului au răsu. 
nat pînă *Seara tîrziu muzică și cîntece ve
sele.

Poporul italian respinge încercările 
de reînviere a fascismului

Expoziția despre origina omului 
la Tg. Neamț

BACĂU (de la corespondentul nostru) — La 
mijlocul lunii aprilie a fost deschisă la Tg. 
Neamț expoziția „Origina omului" care se 
bucură de atenția a numeroși vizitatori. In 
sala expoziției pot fi văzute planșe prezentînd 
diferitele faze de dezvoltare a omului începînd 
din cele mai vechi timpuri și pînă în vremea 
noastră.

In ultimul t'mp ziarele și agențiile de presă 
occidentale au transmis nenumărate infor
mați’ privitoare 1a încercările de for
mare a unei coaliții de tip fascist 
în Italia printr-o alianță a partidelor 
de dreapta — centru (democrat-creștm, so
cial-democrat, liberal și republican) cu parti
dele de extremă dreaptă (monarhist și neo- 
fasc’st). Ziarul „Der Bund" care apare la 
Berna anunța în acest sens că este pe cale 
să se creeze „Mișcarea de Uniune Națională 
a Italiei". După cum preciza ziarul este vor
ba de o organizație situată deasupra pari’- 
delor, cu caracter conservator și „mo’ ales" 
anticomunist. „Programul" acestei mișcări 
fasciste oaută să mascheze sub formule patrio
tarde adevărata sa misiune: aceea de a 
promova în politica internă un spirit ant'- 
muncitoresc și antidemocratic, iar în politica 
externă supunerea servilă față de S.U.A., a- 
deziunea necondiționată 1a planurile milita
riste ale acestora. „S-.a putut afla — scrie 
„Der Bund" în continuare — că Pella care 
s'mpat’zează cu mișcarea și Andreotti, fostul 
secretar al lui de Gasperi, oa și fostul minis
tru Togni s-au încadrat în această mișcare... 
M’șcarea dispune deja de o publicație... în 
care generalul Canevari — pe vremea fascis
mului un colaborator ’n-tim al lui Grazzlan’ 
— duce o vie campanie în favoarea ratifică
rii „C.D.E.". C-a țel politic mai îndepărtat 
„Uniunea Națională" își propune instituirea 
unui regim care să se asemene din punct 
de vedere structural cu cel al Iu’ Salazar".

Ce demonstrează acest lucru ? Cercurile gu
vernante italiene — și în primul rînd parti
dul democrat-creșt’n el lui de Gasperi, 
care au pierdut monopolul politic în urma 
alegerilor din iunie 1953 — și-au dat seama că 
nu mai pot continua să rămînă le putere 
prin metodele clasice de guvernămînt. Ma
rea burghezie italiană încearcă de aceea să 
reînvie ideea formării unei noi mișcări fas
ciste care să lupte împotriva creșterii verti
ginoase a forței partidelor democrate. In a- 
cest scop, in afara unei deșănțate terori poli
țienești îndreptate împotriva Partidului Co
munist Italian și a Partidului Socialist, gu
vernanții ital’eni au început să acorde un 
sprijin tot ma’ substanțial partidelor monar
hist și fascist, alături de oare s-au prezentat 
chiar pe unele liste electorale. Această ade
ziune fățișă a conducătorilor democrat-creș- 
tini te partidele fasciste mărturisește des
chis eșecurile tot mai numeroase înregistrate 
de partidul lui de Gasperi în ultima vreme.

Deosebit de semnificative în acest sens sînt 
rezultatele ultimelor alegeri municipale cere 
au avut loc înlr-o serie de regiuni ale Italiei 
și care au arătat că politica proclamată de 
comuniști, socialiști și de celelalte forțe de
mocrate, altețe cu acestea, se bucură de a- 
probarea tot mei largă a alegătorilor.

Iată cîteve cifre cu privire ta rezultatele a- 
legeri'lor municipale parțiale, care eu avut 
loc în toamne anului 1953 și în luna mai 
1954, comparativ cu rezultatele înregistrate 
în alegerile parlamentare di.n 7 iunie 1953. 
Partidele de stîngia au câștigat 11,595 voturi, 
obținînd 42,71 ta sută din voturi față de 
38,90 1a sută în i-unie 1953; partidele de gu- 
vernămint (democrat-creștin, social-democrat, 
liberal și republican) au pierdut 20.966 vo- 
tuiri și au scăzut de ta procentajul de 33,81

ta sută obținut în Iunie 1953 la 32,90 la sută. 
Partidele de extremă dreaptă (monarhist și 
neofascist) au pierdut 12.592 voturi și au 
coborît de fa 8,93 la sută 1a 7,68 ta sută.

Succesele repurtate de partidele democrate 
au avut un puternic ecou atît în Italia cît 
și în străinătate și au provocat o putern’că 
derută în sînul cercurilor guvernante ita
liene care și-au fixat ca obiectiv principal 
sprijinirea pe toate căile a mișcărilor fasciste. 
In legătură cu aceasta, corespondentul din 
Italia el ziarului „Le Poputaire de Paris" 
semnalează următoarele aspecte: „După pă
rerea noastră, fenomenul cel miai important al 
evoluției politice italiene din ultimele luni este 
fărâmițarea pozițiilor partidelor de dreap
ta....". Mai departe același corespondent vor
bește despre manevrele „cercurilor catolice" 
— este vorba de conducătorii partidului de- 
mocrat-creștin al lui de Gasperi — care în
curajează „acțiunea elementelor de dreapta 
oare au înțeles să formeze în Italia un „bloc 
național anticomunist" cu un program po
litic de dreapta și, d'n punct de vedere so
cial, reacț’onar".

Ziarul „Le Poputaire de Paris" este nevoit 
să recunoască faptul că încercările de reîn
viere a fasc smului și de formare a unei coa
liții a democr(iat-creștinilor cu fasc’știi și mo- 
narhiștii s-au izbit de împotrivirea hotărîtă 
a maselor larg' ale membrilor de rînd ale 
pert'dului democrat-creștin. Ziarul scrie că 
„...masa catolică italiană a respins cu hotă- 
rîre, cu prilejul congreselor regionale ale par
tidului democrat-creștin, oare au avut loc in 
ultimele luni în Ital'a, orice înclinație spre 
dreapta și orice colaborare atît cu mori-ar- 
hiști1 cît și cu neofasciștii. Acest avertisment 
dat de masele catolice italiene conducătorilor 
lor, oare au aflat astfel că nu vor fi urmați de 
alegătorii și partizanii lor, dacă se dedau unei 
politici de „anticomun’sm reacționar" lipsit 
de conținut, a constituit unul din elemen
tele cele mai importante pentru evoluția ulte
rioară a situației politice italiene".

Ga o exemplificare a acestei stări de lucruri 
zsarul parizian aducea următoarele exemple:

„In comunele Italiei meridionale îndeosebi, 
unde curentele catolice de dreapta erau în 
avantaj și unde alianțele administrative în
tre democrat-creștini și monarhiști-neofasc.’ști 
se datorau acestei politici, pierderile „forțelor 
naț'onale" (astfel denumește ziarul alianța 
d'ntre coaliția guvernamentală și elementele' 
fasciste — n.n.) în raport cu ultimele alegeri 
politice, au fost în ansamblu de 13 ta sulă. 
In aproape toate comunele unde la recentele 
alegeri administrative, socialiștii și comuniș
ti' au găsit în fața lor o „alin’ere naționa
listă" (catolici și monarhiști-neofasciști), ex
trema stingă a beneficiat de o nouă sporire 
a voturilor".

Actualele evenimente din Italia vădesc prin 
urmare pe lingă deruta cercurilor guvernante 
de ta Roma și puternica împotrivire a mase
lor largi ale opinie’ publice italiene față de 
încercările de reînviere a fascismului. Evo
luția situației politice din Italia ne arată 
puternica și impresionanta creștere a parti
delor democrate, singurele care luptă pentru 
sal'sfacerea revendicărilor vitale ale poporu- 
lu' italian și oare promovează o politică ex
ternă menită să asigure independența și su
veranitatea Italiei.

E. PHOEBUS



Paq. 4-a Romi ni a liberă

Presa italiană și pakistaneză despre folosirea 
de către U.R.S.S. a energiei atomice în scopuri pașnice

ROMA 6 (Agerpres). — Ziarul „Unita", co- 
taentînd punerea în funcțiune tn U.R.S.S. a 
prâmei centrale electrice pe bază de energie 
atom'că, scr!e : .....Uniunea Sovietică a în
trecut cu mult toate țările în privința folosi
rii în scopuri pașnice a celei mai puternice 
energii din cîte au fcst puse vreodată la dis
poziția omului, și aceasta în fapte, nu în vor
be... Aceasta reprezintă o victore a ști’nțe’ 
pusă în slujba omului, a științei care lu
crează pentru popor și își soarbe forța din 
popor".

Unitatea Coreei poate fi înfăptuită pe calea negocierilor pașnice
PHENIAN 6 (Agerpres). — In cursul 

unei declarații făcută la postul de radio 
Phenian, Nam Ir, ministrul afacerilor ex
terne al R.P.D. Coreene, și-a exprimat con
vingerea că unitatea Coreei poate fi înfăptuită 
pe calea negocierilor pașnice.

Nam Ir a adăugat că problema unificării 
Coreei va trebui să fie discutată fără între-

Spioni americani în
MOSCOVA 6 (Agerpres). — Organele so

vietice au stabilit că locotenent-colonelul 
H, Felchlin, atașat militar adjunct al State
lor Un’te și majorul W, Mc K'nney, atașai m'- 
liter adjunct al aviației el Statelor Unite, au 
folosit șederea lor în U.R.S.S. pentru duce- 

‘rea unei activități de spionaj și ou desfășurat în 
felul acesta o activitate incompatibilă cu sta
tutul lor diplomatic. In legătură' Cu aceasta, 
locotenent-colonelul H. Felchl'n și maiorul

Evenimentele
GUATEMALA CITY 6 (Agerpres). — După 

cum anunță agenție France Presse, colonelul 
Monzon, - șeful juntei guvernamentale d'n 
Guatemala, a declarat in cadrul unei confe
rințe de presă că pol'tica economică a nou
lui reg’m „va garanta investițiile de capital 
străin în Guatemala". De asemenea el a fi
nanțat reluarea lucrărilor la așa num'ta șosea 
pan-amerioană, lucrări care fuseseră . sus
pendate în timpul guvernului Arbenz deoarece 
această șosea nu avea alt scop decît să ser
vească la transportul trupelor americane în 
zona canalului de Panama și constituia un 
pretext de imixtiune al S.U.A. în treburile 
țărilor din Amer’ca latină.

O acțiune diversionistă
WASHINGTON 6 (Agerpres). Incercînd să 

camufleze complicitatea sa cu societatea 
„United Fruit”, guvernul american a recurs 
la o manevră pentru a induce Î11 eroare opinia 
publică mondială. El a hotărât să intenteze 
un proces Societății „United Fruit” sub pre
textul că... și-a plasat capitaluri în America 
centrală.

Adevăratul motiv al înscenării ccestui pro
ces îl dezvăluie o știre transmisă de cores
pondentul din Washington al agenției France 
Presse, care spune că această măsură „a fost 
pregătită cu grijă în așteptarea momentului 
psihologic" căderea guvernului din Guate
mala,

Deputați laburiști au interpelat guvernul 
în Camera Comunelor

LONDRA 6 (Agerpres). — La 5 iulie, depu
tați laburiști au interpelat în Camera Comu
nelor guvernul în legătură cu situația din 
Guatemala. Ei au supus unei critici aspre po
ziția adoptată de Anglia față de cererea adre
sată de Guatemala Consiliului de Securitate 
O.N.U.

După cum transmite agenția Press Associa
tion, laburiștii au arătat că agresiunea îm
potriva Guatemalei a fost pusă la oale de Sta
tele Unite și că inspiratorii intervenției și ai 
loviturii de stat din Guatemala, sînt monopo- 
Jiștii americani a* societății „United Fruit 
Company”.

Unii membri ai parlamentului au cerut să li

In statele asiatice
crește năzuința spre o colaborare pașnică

După cum anunță agențiile de presă, în ul
timele cîteva zile o seamă de personalități 
politice din S.U.A. au făcut o serie de decla. 
rațP zgomotoase împotriva admiterii R. P. 
Chineze în O.N U. Cu prilejul unei întreve
deri secrete dintre membrii comisie* senato
riale pentru afacerile externe și J. Foster 
Dulles, acesta din urmă și-a reafirmat cu tă
rie împotrivirea față de admiterea R. P. Chi
neze în O.N.U. Senatorul W’lljam Knowland, 
l’derul majorității republicane din Senat a 
avertizat acum cîleva zile, după cum se arată 
într-o știre a agenției „Associated Press”, 
că dacă R. P, Chineză va f* admisă în O.N.U. 
el . își va da demisia din postul de l-jder al 
majorității d'n Senat, pentru ca în deplină 
l’ber.ate ,,să-și poată consacra toate eiortu- 
râle pentru a pune capăt calității Statelor 
Unite de membră a acestei organizați* și spri
jinului financiar acordat O.N.U.". Senatorul 
Patrick Mc Garram a mers chiar mai de
parte. Agenția „France Presse” anunță că el 
a prezentat în Senat „o rezoluție în care se 
declară că Statele Un’te se vor retrage din 
O.N.U. în cazul cînd China comunistă va fi 
primită în această organizație.” La rîndul 
său, vicepreședintele S.U.A., Richard Nixon, 
a declarat, după cum ne informează agenția 
,,Reuter” — că „guvernul se va opune ad
miterii Chinei comuniste în O.N.U.".

Atitudinea negativă a cercurilor conducă
toare din S.U.A. față de problema admi.eri 
R. P. Ch'neze în O.N.U. nu este ceva nou. 
Pcl’t'ca de izoleze a R. P, Chineze, prin oare 
unii politicieni americani ce se sbat de mult 
spre a împiedica R. P. Chineză să ocupe, în 
calitatea ei de măre putere., locul ce i se cu- 
v'ne de drepi în- relațiile internaționale și în 
organizațiile internaționale, constjtu’e unul 
din pr’nc'pi’le politic*! ,,de pe poziții de forță” 
a cercurilor conducătoare d’n S.U.A. De data 
aceasta însă avalanșa .masivă de declarații 
împotriva admiterii R. P. Chineze in O.N.U. 
are un tilc deosebit. Politica americană de 
izolare diplomatică a R. P. Chineze, care a 
înregistrat un serios eșec la Geneva, unde ro
lul și efîc*ența delegaț’ei chineze s-au dove
dit a fi într-adevăr acelea ale delegație* u-:ie' 
mari puteri, a primit acum o nouă lo
vitură, în urma vizitei pe oare Ciu En-lai a 
făcut-o recent în capitala Indiei și a Birma
niei. Uriașul ecou ce l-au stînnit în lumea în
treagă și în special în țările Asiei convor
birile de la Delh* și Rangoon a stîrnit la 
Washington îngrijorare și furie. Cu atît mai 
mult cu cît principala preocupare a cercurilor 
conducătoare din S.U.A. o constituie acum 
planurile pe oare le-au elaborat în vederea 
constituirii în Asia de sud-est, a unei coaliții 
agresive de tip „atlantic”.

CARACI 6 (Agerpres). — Ziarul „Pakistan 
Times" publică un articol redacțional consa
crat folosirii energie: atomice în scopuri paș
nice, în care salută punerea în funcțiune în 
Uniunea Sovietică a prunei centrale electrice 
pe bază de energie atomică.

Ziarul subliniază în continuare că punerea 
în funcțiune în Uniunea Sovietică a centralei 
electrice pe bază de energie atomică con
stituie „un prim pas concret pe calea folo
sirii constructive a uriașelor posibilități pe 
care le oferă energia atom’că".

rupere indiferent de eșecul conferinței de la 
Geneva.

Nam Ir a subliniat din nou ci Statele 
Un’te au zădărnicit conferința de la Geneva 
în problema coreeană și ele sînt răspunză
toare pentru încordarea internațională exis
tentă.

haine de diplomați
W. Mc Kinney au fost declarați „persona non 
grata", (străin* indezirabili) și Ministerul Afa
cerilor Externe al U.R.S.S. a cerut ambasa
de* S.U.A. din Moscova să ia măsuri oa aceș
tia să părăsească imediat Uniunea Sovietică.

După cum a comunicat ambasada S.U.A., 
locotenent-colonelul H. Felchlin va părăsi 
neîntîrziat teritoriul U.R.S.S., iar maiorul
W. Mc Kinney, oare se află în prezent în con
cediu, nu se va mai întoarce în U.R.S.S.

din Guatemala
In ce privește libertățile constituționale oare 

au fost suspendate, Monzon a spus că „nu 
putem spune cînd vor f* restabilite”.

Junta a anunțat că de la răsturnarea gu
vernului Arbenz au fost arestate și închise 
ciroa 2.000 de persoane. Purtătorul de ou- 
vînt al junte' 0 precizat că arestăr’le vor 
cont'nua.

Ziarul mexican „La Voz de Mexico" anunță 
că noii guvernanți fasciști ai Guatemalei eu 
împușcat 45 fruntași sindical* In orașul Mo
rales atunci cînd forțele colonelului Castillo 
Armas au invadat Guatemala,

a guvernului american
Guvernul american speră oa prin această 

acțiune diversionistă cu caracter pur propa
gandistic să-și reabiliteze în ochii opiniei pu
blice din țările Americii latine prestigiul grav 
compromis în urma recentei intervenții ar
mate împotriva poporului guatemalez, săvîr 
șită în strânsă complicitate cu societatea 
„United Fruit”.

De altfel, cît de puțin trebuie luat în serios 
acest proces reiese ș: din afirmația corespon
dentului agenției France Presse, care spune 
că „observatorii diplomatic* de la Washington 
declară că rezultatul acestui proces nu inte
resează. Pr'nc'palul este oa el să fie Inten
tat..." 

se dea informații eu privire la apartenența 
avioanelor, oare au bombardat și mitraliat 
populația Guvernatei.

Deputatul laburist W'gg a întrebat : „Este 
adevărat că avioane americane, conduse de pi- 
loți americani, au mitraliat pe locuitorii paș
nici ai Guatemalei și eu aruncat asupra lor 
bombe cu napalm ? Cunoaște oare guvernul 
aceste fapte ?“.

Selwyn Lloyd, subsecretar de stat pentru a- 
îaceri externe, a răspuns la aceste întrebări 
în mod evaziv. Deputatul laburist Ackland a 
declarat că față de aceste răspunsuri nesatis
făcătoare, este oazul să înceapă în Camera 
Comunelor dezbateri asupra problemei Gua
temalei.

Declarația comună dată .publicității de către 
Ciu En-lai șl Nehru, reprezentanți ai celor 
mai mari state din Asia, arată că între aceste 
țări s-au stabilit și se dezvoltă trainice relații 
de pr'etenje și bună vecinătate, relații puse în 
scopul unei cauze comune, aceea a menținerii 
și întăririi păcii în Asta și lumea întreagă. 
După cum subliniază și această declarație 
comună, relațiile .dintre cele două țări se ba
zează pe principiile ce stau la temelia aco-r. 
dului încheiat între R. P. Chineză și India 
cu privire la problema Tibetului: respectare 
reciprocă a integrității teritoriale și a suve
ranității; neagresiune; neamestec rec'proc în 
afacerile interne; egalitate și avantaje reci
proce; coexistență pașnică.

După cum a subliniat presa mondială, con
vorbirile dintre Ciu-En-la* și Nehru sînt de 
o covîrșitoare importanță istorică; ele consti- 
tue o piatră de hotar în relațiile dintre popoa
rele Asiei, dornice să reglementeze problemele 
ce amenință pacea în această parte a lumii. 
Au apus pentru totdeauna vremurile cînd 
forțe din afară puteau hotărî după bunul lor 
plac soarba Asiei. Atitudinea pe care au a- 
doptat-o c.ercur*le oficiale din țările asiatice 
fată de rezultatele convorbirilor dintre Ciu- 
En-la' și Nehru arată limpede năzuința pu
ternică ce există în aceste țări pentru ca 
popoarele Asiei să-și hotărască singure soarta 
în propriul lor interes și în interesul păcii. 
Aprobarea de oare se bucură în toate aceste 
țărj pr'ncipiîle ce s.au la baza relațiilor de 
prieten'e stabilite între R. P. Chineză și 
India, arată odată în plus că există reale po
sibili.ăț* pentru realizarea unor asemenea 
relați'. Cu prilejul convorbirilor ce au avut 
loc la Rangoon între Ciu-En-lai și primul 
mTiistru al Birmaniei. e1 au căzut de acord 
că princ'piile ce stau la baza relațiilor reci
proce dintre R.p. Ch'neză și India trebuie să 
fie principi! fundamentale și pentru relațiile 
rec'proce d'n.re R. P. Chineză și Birmanta. 
In acelaș' timp, după cum anunță agenția 
„Clf.na Nouă", pr’mul ministru al Nepalulu', 
Koira'.a și ministrul de externe al acestei țări, 
Regm* au subliniat și et în declarațiile lor re
cente că principiile pe care se bazează rela
țiile de prietenie dintre R. P. Chineză și 
India, po. fi aplicate și în relațiile celor două 
țări cu alte țări d'n Asta ca și în alte părț* 
ale lumii. După cum se subliniază într-o 
știre transmisă de agenția „Associated Press” 
cercurile guvernamentale d’n Ceylon declară 
că „preambulul în c'ncj puncte la pactul cu 
privire la Tibet, încheiat între Icdta și China, 
poale sta la baza relațiilor cu China.ale altor 
țări asiatice, ca Ceylonul”. Un ecou deosebit 
de favorabil au avut convorbirile de Ia Delhi

Dejun oferit de V. M. Molotov 
în cinstea lui U. Kekkonen

MOSCOVA 6 (Agerpres). — TASS trans
mite: La 5 *ulie, V. M. Molotov, ministrul 
afacerilor externe al U.R.S.S,, a oferit un 
dejun în cinstea lui Urho Kekkonen, ministrul 
afacerilor externe al Finlandei.

La dejun au participat G. M. Pușkin, mem
bru al colegiului M’ti’sterulul Afacerilor Ex
terne al U.R.S.S., V. Z. Lebedev, trimisul
U.R.S.S. în Finlanda, precum și R. Enkel, în
sărcinat cu afaceri ad-mterim al Finlandei 
în U.R.S.S.

V. M. Molotov 
a primit o delegație 

a reprezentanților vieții publice 
din India

MOSCOVA 6 (Agerpres). — TASS trans
mite ; La 5 iulie, V. M. Molotov, ministrul 
Afacerilor Externe al U.R.S.S., a primit dele
gația reprezentanților vieții publice din India 
oare au participat la lucrările conferinței in
ternaționale de la Stockholm pentru slăbirea 
încordării în relațiile internaționale. Delegația 
este compusă dim : d-na R. Nehru, consilier 
al Ministerului Refacerii, conducătoarea dele
gației și A. Singh, S. N. Aii, Gh, Gidwani, 
IT. S. Mathur și G. S. Muzafir, membri ai, par
lamentului indian.

Delegația a sosit la Moscova la invitația 
Comitetului Sovietic pentru Apărarea Păcii și 
a VOKS-ulul.

Indonezia extinde 
relațiile comerciale cu țările 

lagărului democratic
DJAKARTA 6 (Agerpres). — După cum 

transmite postul de radio Djakarta, delegația 
comercială a Republicii Populare Chineze, 
care duce în prezent tratative la Djakarta, a 
vizitat la 5 iulie parlamentul. Delegația a 
fost primită de vicepreședinții parlamentului. 
La primire, au fost de față reprezentanți ai co
misiilor parlamentare economică și financiară 
și ai comisiei pentru afacerile externe.

★
DJAKARTA 6 (Agerpres). Cercurile de afa

ceri ale Indoneziei care se pronunță pentru 
extinderea legăturilor comerciale cu țările la
gărului democratic, salută acordurile comer
ciale încheiate recent de reprezentanții Indone
ziei la Budapesta și Varșovia. Ziarele subli
niază de asemenea 'mportanța tratativelor 
care au loc în prezent la Djakarta cu delega
țiile Republicii Populare Chineje și Republi
cii Populare Romîne.

Delegația comercială chineză 
primită cu căldură în Anglia
PEKIN 6 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite; Potrivit știrilor sosite din Londra, 
delegația comerc*ală chineză care vizitează 
în prezent Anglia a fost primită cu căldură 
de cercurile industriale și comerciale din Lon
dra și alte orașe.

Membrii delegației au vizitat între altele în
treprinderile metalurgice constructoare de ma- 
șini-unelte d’n Sheffield, important centru 
metalurgic, uzinele constructoare de mașini 
pentru mori mecanice, fabricile de mașini 
textile, motoare electrice și generatoare din 
Manchester și uzinele „Austin Motors” și 
„General Electric Company” din Birmingham, 
oare produc mașin* agricole.

La Manchester și Birmingham au avut loc 
banchete oferite în cinstea delegației de ca
merele de comerț respective.

Intr-un discurs pronunțat la un banchet, pri
marul orașului Manchester și-a exprimat spe
ranța că vizita delegației comerciale chineze 
în Anglia va avea ca rezultat strângerea le
găturilor dintre Est și Vest.

și Rangoon și în Indonezia. După ce Sunarjo, 
m'nistrul de externe al Republicii Indonezia 
a salu-at aceste convorbiri, Kartawinata, cel 
de al doilea vicepreședinte al parlamentului, 
a subliniat că poziția R. P. Ch’neze „consti
tuie un sprijin puternic pentru Indonezia” în 
lupta sa pentru independență deplină.

In țăr'le Asiei crește tot mai mult convin
gerea că adoptarea atît în țările Asiei cît și în 
alte țări a importantelor principi* pe care se 
bazează relațiile dintre R. P. Chineză și In
dia ar putea micșora primejdia războiului 
ar contribui la destinderea încordării în re
lațiile 'nternaționale și ar mări posibilitatea 
colaborării pașnice între țări. Cercuri foarte 
largi subliniază că dacă aceste princ'pii vor 
fi respectate de toate țările, coexistența paș
nică a țăr'lor avînd sisteme sociale diferite 
va fi asigurată și primejdia agresiunii și a- 
mestecul în afacerile interne vor ceda locul 
sentimentelor de securitate și încredere rec'- 
procă.

In fața acestei situații care caracterizează 
starea de sp rit existentă în Asia nu e de 
minare că la Washington crește îngr'Jorarea 
față de perspeciivele sumbre ce stau în fața 
înjghebării unui bloc militar agresiv în Asia 
de sud est. Cu atît mai mult Cu cit, așa 
cum au subliniat numeroase comentarii de 
presă, între S.U.A, și Anglia există puter- 
n'ce divergențe cu privire ba această pro
blemă.

Declarațiile agresive ale politicienilor ame
ricani au stîrnit dealtfel proteste nu numai 
in întreaga lume dar și în S.U.A. Senatorii* 
democrat rulur.ght și deputatul repuolican 
Dewey Short au dectarat că. iiu sînt de a-, 
cord cu Knowland iar senatorul Hickenlooper 
a arătat că „va examina cu seriozi.ate a- 
ceastă Idee”. La nudul său, liderul parti
dului democrat, Adiat Stevenson, a culitioat 
drept „necnibzuite și primejdioase" declara
țiile lui Knowland.

Încercările iebrile care se lac la Washington 
pentru punerea* în aplicare a planurilor de 
extindere a războiului dm Indochina și de 
subjugare a țărilor Asiei se lovesc de opo
ziția crescîndă a opiniei publice de pretutin
deni și în primul rînd din țările Asiei. 
Popoarele acestor țări își dau tot mm bine 
seama că, odată cu crearea R. P. Chineze, 
în istoria Asiei s-a deschis o pagină nouă.

Cercur'Te conducătoare din S.U.A. și din 
unele țări aliate cu S.U.A. refuză să vadă 
aceste realități în față. Istoria a mai arătat 
însă că realitățile sînt încăpățînate, că ele nu 
țin seama de miopia unor politicieni lipsiți de 
o elementară luciditate.

A. SOLOMON

întâlnire între Ciu En-lai și Ho Și Mîn
PEKIN 6 (Agerpres). — Postul de radio 

Pek'n enunță că Ho Și Min, președintele 
R. D. Vietnam și Ciu En-lai, premierul Con
siliului Administrativ de Stat și ministrul

Ciu En-lai a sosit la Pekin
PEKIN 6 (Agerpres).— CHINA NOUĂ trans

mite : In după amiaza zilei de 6 lube a sosit 
la Pekin Ciu En-lai, șeful delegiației chineze 
la conferința de la Geneva, premierul Consi
liului Administrativ de Stat și ministru a* 
Afacerilor Externe al ’ R. P. Chineze.

Cu același avion a sos’t la Pek'n Hoan Van 
Hoan, ambasadorul R. D. Vietnam în R. P. 
Chineză.

Pe aerodromul din Pekin premierul Ciu En- 
lai a fost întlmpinat de Ciu De, L'u Șiao-ți, 
Sun Cln-l'n și Ci Ci-șen, vicepreședmț' ai 
Guvernului Central Popular al R. P. Chineze, 
Cin Po-C'u, secretar general al Guvernului 
Central Popular, Tun Pi-wu, Go Mo-jo, Huan 
Ien-pei și Don Siiao-pin. vicepreședinți ei 
Consiliului Administrativ de Stat, de membri 
a* Cons'liului Guvernamental Central Popular, 
de membri ai Consiliului Administrativ de 
Stat, de membri ai comitetulu* permanent al 
Comitetului Național al Consll’ulu' Consultativ 
Politic Popular, de Su Iu, Suun Kecen, Cian

Tratativele franco-vietnameze 
pentru încetarea focului în Vietnam

PEKIN 6 (Agerpres). — Agenția Vietnameză 
de Informații transmite o dare de seamă a co
respondentului său special asupra primei șe
dințe a tratativelor franco-vietnameze la fața 
locului, în V'etnam.

Prâma ședință a început în ziua de 4 iulie 
ora 8 a.m. la locul de întîlin’re stabilit — 
Tung Jia, pe șoseaua nr. 3 la sud de orașul 
Tha.inguyen. Ședința a avut loc într-o clăd're 
construită în zona demilitarizată. Orice ac 
țiune mil'tară a fosi oprită pe o rază de șapte 
kilometri în jurul locului de întîlnire.

La ședință au participat numeroși ziariști 
și corespondenți de presă vietnamezi și străi
ni, precum și numeroși fotografi.

După schimbarea scrisorilor de împuterni
cire, șefii celor două delegații au prezentat 
pe membrii delegațiilor respective. Primul a 
luat cuvîntul generalul de brigadă Van T'en 
Dung, șeful delegației reprezentanților înaltu
lui Comandament al Armatei Populare Viet
nameze. El a declarat: „Putem spune că a- 
ceastă întîlnire a reprezentanților celor două 
înalte Comandamente reprezintă un pas îna
inte pe calea reglementării problemei indochL 
neze prin tratative. Delegația înaltului Co. 
mandament el Armatei Populare Vietnameze 
— a adăugat el — își dă seama de importan
ța sarcinii care-i stă în față in cadrul aces
tei conferințe. Ea își va de toată silința pen
tru ca aceste tra.ative, pe lîngă traducerea în 
fapt a acordurilor realizate la Geneva între 
cele două părți să facă și sugestii utile confe
rinței de la Geneva și să soluționeze la fața 
locului problemele pentru a permite celor două 
părți realizarea grabnică a încetării focului, 
încheierea unu* armistițiu și restaurarea păcii 
în Indochina". Cuvîntarea generalului Van 
Tien Dung a fost salutată cu aplauze puter
nice de reprezentanții celor două părți.

A luat cuvîntul apoi colonelul Lennuyeux, 
șeful delegației înaltului Comandament al for-

Al 46-lea Congres al S.F.1.0. a reflectat puternicele divergențe 
în rîndurile socialiștilor din Franța

PARIS 6 (Agerpres). — TASS transmite: 
Cel de al 46-lea congres ordinar al partidului 
socialist francez (S.F.I.O.) care s-a deschis 
la 1, iulie și-a încheiat d'umin'că lucrările.

Dezbaterile s-au desfășurat într-o atmosferă 
extrem de încordată.

Puternicele divergențe care macină partidul 
socialist francez în problema reînarmării Ger; 
maniei occidentale s-au manifestat dm nou cu 
acest prilej.

Opoziția clar exprimată a membrilor de 
rînd ai partidului socia'ist față de atitudinea 
liderilor de dreapta ai partidului a determinat 
o serie de activiști socialiști de frunte, ca 
Dumei Mayer, Jules Moch, Paul Ramadier, 
Edmond Naegelen sau Robert Lacoste să a- 
dopte la rîndul lor o poziție ostilă comunității 
defensive europene și să critice cu asprime po
litica lui Guy Mollet și a adepților săi.

Atitudinea liderilor socialiști de dreapta, 
compromiși în urma declarațiilor prin care 
sprijină fățiș refacerea Wehrmachtului german, 
a format obiectul unor atacuri violente din 
partea participanților la congres. Astfel dele
gatul departamentului Somme a prezentat un

Scopu? convorbirilor dintre Adenauer și Papagos
ATENA 6 (Agerpres). — La Bonn continuă 

convorbirile dintre primul ministru grec, Pa
pagos și Adenauer. Deși oficialitățile din 
cele două țări continuă să repete că nu 
există „un program stabilit de convorbiri po
litice”, presa străină a dezvăluit că scopul 
convorbirilor de la Bonn, este organizarea 
unei strînse colaborări între partenerii alian
țe’ balcanice de t'p „atlantic” și guvernanții 
vest- germani.

In legătură cu ylzita iui Papagos la Bonn, 
se reamintesc cele scrise de presă în luna 
martie a.c. cu prilejul vizitei lui Adenauer

I n cîteva rînduri
• La 5 iulie, membrii Consiliului de Miniștri 

al R.P. Bulgaria, Î11 frunte cu tovarășul Vîlko 
Cervenkov, precum și membri a* Comitetului 
Central al Partidului Comunist Bulgar, ai 
Prezidiului Adunări: Populare, ai Consiliului 
național a! Frontului Patriei și ai Biroului 
permanent al .Uniunii populare agrare din 
Bulgaria au vizitat mausoleul lui Gheorghi 
Dimitrov și au depus coroane de flori.

e Primul ministru brâten'c W'nston 
Churchill și Anthony Eden, m'nistrul afa
cerilor externe al Miarei Britanii, s-au îna
poiat in Anglia după v’z'ta pe oare au făcut-o 
la Washington la *nv*tațla președintelui Eisen
hower.

9 Intr-o decbaraț'e făcută la 6 iulie, mi
nistrul de externe al No;i Zeelande, Webb, a 
opinat în favoarea admiterii Chinei în 
O.N.U.

• intr-un articol publicat de ziarul turc 
,,Dunya”, sub titlul „O.N.U. și China” ziaris
tul Bartas (membru al partidului republican 
popular) condamnă politica S.U.A. în ceea ce 
privește ne.adm’terea reprezentanților legali ai 
poporului chinez în Organizația Națiunilor U- 
nite. Barlas subliniază că „în conformitate cu

ydreptul inleruaționial, adevăratul guvern, care 
reprezintă Clima, este guvernul din Pek*n“.

• Guvernul francez a hotărât să revoce 
(și nu să emîne cum se comunicase ante
rior), călătoria pe oare urma s-o facă la 

Afacerilor Externe al R. P. Chineze, s-au tn- 
tîlnit l>a frontiera dintre China și Vietnam. 
Cei doi oameni de stat au discutat problemele 
în legătură cu situația din Indochina.

Thun-șun, comandanți a* Armatei Populare 
Chineze de Eliberare, de miniștri adjuncți ai 
afacerilor externe, membri de frunte ei comi
tetelor, ministerelor, comisiilor și departamen
telor Guvernului Central Popular, ofițeri su
periori ei Armatei Populare Chineze de Elibe
rare, reprezentanți ai partidelor democratice 
și a’i organizațiilor de masă, reprezentanți a! 
minorităților naționale, membri de frunte ai 
diferitelor institute de învățămînt superior din 
Pekin, precum și de reprezentanți a* Asociației 
pentru pretenta dintre Chine și India și ai 
Asociației pentru prietenia dintre China și 
Birman ia.

Pe aerodrom se aflau de asemenea repre. 
zentanții diplomatici ai U.R.S.S., al ță
rilor de democrație populară și Indiei, 
Birmaniei, Suediei, Indoneziei, Danemarcei, 
Pakistanului, Noii Zeelande, Norvegiei.

Pionieri* d’n Pekin au ofer’t buchete de 
fior* premierului Ciu En-lai.

țelor Un'unii Franceze în Indochina. Colone
lul Lennuyeux a arătat că popoarele doresc 
pace. „Reglementarea problemelor care ne 
stau în față — a spus el — nu înseamnă con
tinuarea războiului. Salutăm deci speranța li
nei păci pe bază de tratative”.

Șed'nta de deschidere a tratativelor a lua’* 
sfîrși’t la ora 9 a .m. într-o atmosferă favora
bilă. Șefii celor două delegații au avut apoi 
o întrevedere de o oră pentru a discuta sarci
nile, împuternicirile și ordinea de z* a trata
tivelor militare la fața locului. Ședința a fost 
reluată la ora 14, luîndu-se în discuție ordi
nea de zi.

★
HANOI 6 (Agerpres). — După cum trans

mite agenția France Presse, la 5 talie a avui 
loc la Tung Jia o ședință ordinară a confe
rinței militare a reprezentanților celor două 
comandamente din Vietnam.

După ședință s-a dat publicității următo
rul comun*oat comun :

„La 5 iulie, conferința militară de la Tung 
J'a a discutat principiile și condițiile de pre
dare a prizonierilor de război răniți și bol
nav* pentru a traduce în viață hotărârile con- 
fer'nței de la Geneva. Cele două delegații au 
căzut de acord asupra principiilor și condiț'i- 
lor acestei predări. Predarea primului grup de 
prizonieri a fost f’xată pentru 14 iulie.”.

★
HANOI 6 (Agerpres). — La 6 iul*e confer’n- 

ța militară între delegațiile înaltului coman
dament al Armatei Populare Vietnameze șl 
Comandamentului suprem al forțelor militare 
franceze din Indochtaa și-a continuat lucră
rile.

Referindu-se la surse apropiate de delega
ția franceză, agenția France Presse anunță 
că „lucrările conferinței au înregistrat un 
progres”.

.proiect de rezoluție în care se arată că func. 
ția de secretar general al partidului socialist 
este Incompatibilă ou cea de președinte sau 
vice-președinte al unei adunări „europene". 
Acest prbiect îl viza în mod direct pe Guy 
Moliet, recent numit președinte al așă-zise* 
„Adunări consultative a Consiliului euro
pean”.

In urma presiunilor exercitate asupra parti- 
cipanților la congres, rezoluția prezentată de 
Guy Mollet cu privire la politica externă a 
partidului, care sprijină crearea comunității 
defensive europene, a fost aprobată cu 1.972 
voturi contra 1.193 și 227 abțineri. Cu toate 
acestea, partizanii armatei europene au fost 
nevoiți ca — în fața protestelor exprimate de 
numeroși delegați — să anuleze sancțiunile 
luate împotriva deputaților care s-au pronun
țat împotriva ratîf.cării tratatului de la Paris.

Cu prilejul realegerii comitetului de condu, 
cere, Guy Mollet, secretar general, a trecut 
de la locul al 7-lea la al 23-!ea, fostul minis
tru Albert Grazier de la locul al 6-lea la al 
15-lea, i.ar Berard Jacquet, adept ferm al ar
matei europene, a trecut de la locul al 6-lea 
la al 19-lea.

la Atena. Revista „Deutsche Woche”, de 
pildă, oare apare la Miinchen, scria că con
vorbirile lui Adenauer la Atena au fost pur
tate în întregime sub semnul eforturilor 
cercurilor americane și ale guvernanților de 
la Bonn de a „crea o puternică organizație 
ofensivă pe continentul european”, organiza
ție care să includă Grecia, Turcia, Iugosla
via, Spania, Germania occidentală, Anglia și 
Statele Unite și care să constituie o’ corn, 
pletarc siau chiar succesoare a pactului Atlan
tic de nord.

Bonn, Guerin de Beaumont, secretar de stat 
la ministerul de externe al Franței, oare tre- 
bu'a să ducă tratative cu Adenauer cu pri- 
v’re ta „comun'uatea defensivă europeană”. 
Această hotărâre a guvernulu* francez este 
în legătură cu recenta declarație a lui Ade
nauer, care a încercat să exercite presiuni 
asupra Franței pentru a obliga parlamentul 
francez să cdrislmtă neîntîrziat Ia crearea 
„'armatei europene”, ad'că La înarmarea Ger
manie' occ’dentale.

« Onctalilă,ile britanice nu împărtășesc 
punctul de vedere al americanilor că trebuie 
să fie posta;] să se acorde dreptur* depl'ne 
Germaniei occidentale, începînd de ta I sep
tembrie in cazul cînd, Franța nu va ratifica 
tratatul „comun’tății defensive europene” 
pină la această dată.

O Un purtător de cuvînt al guvernului egip
tean a declarat că tratativele ang'.o-egiplene 
asupra evacuării zonei Canalului de Suez vor 
începe peste puțin timp. Acest comuircat a 
survenit după întrevederea care, a avut loc la 
Cairo între ambasadorul american în Egipt, 
Gaffery, și ministrul de externe al Egiptului, 
Fawzi.

• La Dakka (Pakistan)s-a dat publicității 
un comunicat special în care se spune că gu
vernul provincial a interzis activitatea Parti
dului Comunist din Bengalul de est.

Conferința de la Geneva
GENEVA 6 (Agerpres). — La 6 iulie a a* 

vut loc la Geneva o ședință restrânsă consa
crată examinării problemei restabilirii păcii în 
Indochina.

Următoarea ședință va avea loc la 9 iul'fc

La Bienala din Veneția
ROMA 6 (Agerpres). In sala Asociației artiș

tilor din Ronta a avut loc la 2 iulie o confe
rință de presă în cadrul căreia pictorul italian 
Guttuso a prezentat unul mare număr de ar
tiști, critic* și oameni de. cultură pe comisarii 
pavilioanelor R. Cehoslovace, R. P. Polone și 
R. P. Romîne la Bienala din Veneția. După 
prezentare au luat cuvîntul cei trei comisari 
de pavilioane.

Tov. Jules Perahim, comisarul pavilionului 
R.P.R., a vorbit despre izvoarele, tradiția și 
actuala dezvoltare a artei plastice din țara 
noastră pe drumul realismului socialist. Tot. 
odată, el a arătat și criteriile care au stat la 
baza alegerii operelor prezentate în cadrul 
Bienalei.

Expunerile făcute de cei trei comisari de 
pavilioane au fost urmărite cu viu interes de 
către participanții la conferința de presă.

Intîlniri sportive internaționale
La sfîrșitul aceste* săptămînl vor eveo loo 

în Qap’tală două importante competiți’ spor
tive internaționale. Pe stadionul Republicii sa 
vor întMni sîmbătă și duminică reprezenta
tivele de atletism ale R.P.R. și Elveție*. Aa 
coasta este prima întîlnire dintre atleți* roa 
mîn* și elvețieni. Oaspeți’ vor prezenta o for
mație alcătuita din sportivi de valoare, bin# 
cunoscuți în atletismul european.

La poligonul Tunari se va desfășura întîL 
nirea de t’r între echipele R.P.R. și Fra^țeL 
Ech’pa Franței se prezhită cu un frumos pal
mares și cuprinde trăgători de valoare pr’ntre 
care foșt'i campioni mondiali Jaques Louis 
Mazoyer, Des Jamoniers și alții. Se vor des-i 
fășura probele de armă liberă, pistol liber, 
și pistol viteză. Echipa Republ*c*i Populare 
Romîne va fi reprezentată de trăgătorii noștri 
fruntași H. Herșcovici/Petre Ciștmgiu, Gheor- 
ghe Lichiardopol, Zoltan Deak, T*tu Manicaa 
tide, Dinu V'drașcu, Gh. Gorbescu și alții.

Știri sportive
• Marți dimineața a părăsit Capitala, ple- 

cînd spre Moscova, lotul de natație al R.P.R. 
Din lot fac parte Vlad*m*r Marchițiu, Novas 
Ios*f, Eoater'na Orosz, Carol Meder, Aurel 
Zahan, Felix He*tz și alții.

Inotătorij romîni vor participa la o întîl
nire prietenească cu înotătorii sovietic*.

• In cea de a doua rundă a meciului da 
șah d’ntre echipele reprezentative ale U.R.S.S. 
și Angliei, prima victorie a fost obținută de 
Keres, în partida cu Wade. Printr-o combi
nație frumoasă, cu sacrificiu de figură, marele 
maestru soviet’c și-a obl’gat adversarul să 
cedeze 1a mutarea 17. Jucînd cu Golombek, 
marele maestru Bronși.ein a sacrificat d’n 
deschidere un pion. In schimb, el a preluat 
inițiativa și atacînd cu energie a decis par
tida în favoarea sa.

Petrosian a juoat metodic și cu multă fl« 
nețe partida sa cu M'lner-Barry, oare s-a re
cunoscut înv’ns.

După o luptă complicată, Gheller l-a în
vins pe Broadbent. Partida Smîslov-Alexan- 
der s-a terminat remiză, la fel ca și partida 
Falrhurst-Boleslavski.

Patru partide au fost întrerupte. Taimanov 
și Averbach au avantaj în timp ce Zvorîk'na 
și Bîkova au întrerupt în poziții aproximativ 
egale.

Alexander 0 anunțat că cedează partida 
întreruptă în prima rundă cu Smîslov, fără 
să mai reia jocul. Astfel, scorul meciului 
după două runde este 12—1 în favoarea șahiș
tilor sovietjci, 7 partide fi'nd întrerupte^ 

(Agerpres),

BANCA DE STAT A REPUBLICII 
POPULARE ROMINE

Direcția Operațiunilor cu Străinătatea
LISTA DE CURSURI Nr. 15
A BĂNCII DE STAT A REPUBLICII 

POPULARE ROMINE
în vigoare cu începere de la 3 iulie 1954

Denumirea valutei Dnltătl 
cotate

-----
Curs 
în lei

Rubla 1 rublă 1,50
Coroana cehoslovacă 100 coroane 83,33
Coroana daneză 100 coroane 86,87
Coroana islandeză 100 coroane 36,84
Coroana norvegiană 100 coroane 84,00
Coroana suedeză 100 coroane 115,83
Dolarul canadian 1 dolar 6,12
Dolarul S U.A. 1 dolar 6,00
Florinul 100 llorinf 157,89
Forlntul 100 forințl 51,15
Francul belgian 100 Ir anei 12,00
Francul elvețian 100 franci 140,05
Francul francez 100 franci 1,71
Leka 100 leka 12,00
Leva 100 leva 88,23
Lira egipteană 1 Itră 17,28
Lira Italiană 100 lire 0,961
Lira sterlină 1 liră 16,80
Lira turcească 100 lire 214,29
Marca finlandeză 100 mărci 2,62
Marca R D G. 100 mărci 270,00
Rupia indtană 100 rupil 126,45
Șilingul austriac IOD șilingi 23,08
Zlolul 100 zloți 150,(10

SPECTACOLE
CINEMATOGRAFE: Patria, Elena Pavels 

Cafeneaua de pe bulevard; Republica, I. C. 
Frimu, Tudor Vladimirescu: Fanfan la Tulipe; 
București, Înfrățirea între popoare: Hamlet; 
Grădina Progres: Primăvara; Lumina: Inimă 
rece; Victoria. Vacanță cu Andel; Gh. Doja : 
In numele legii: Ai. Popov: lulta; Maxim Gor
ki : mia.iaeu : Filme pen.ru cei mici, după a- 
nntază: Înghețurile Oceanulu', Tineri sportivi, 
C'iie-i prunul; 8 Martie: Brigada lui Ionuț și 
Meciul R.P. Ungară—Anglia 1a Budapesta ;
V. Roșită: Emirul din Buliara; Unirea, 23 Au
gust: Slugă la doi stapîn'; Cultural: Aventură 
la castel; Const. David: Maeștrii baletului, 
ras, Alex. Sahia:*"! renul merge spre răsărit^ 
f lacăra: Marile speranțe; Munca (fost Vergu): 
Petroliștii d'n Ga'spica; Zborul in lună; Arta: 
Primăvara ta Moscova; Popular: Balaurul; 
M. Eminescu: Umbre; Miorița: Flăcări deasu
pra Asiei; Moșilor: Viața în citadelă; Donca 
Simo:. Pulbere argmtie; Ilie Pintilie: Pumnul 
de fier ; 8 Mai: Corăbiile atacă fortărețele 
(Amiralul Ușacov seria Ii-a);

CONFERINȚE: S.R.S.C. (grădina „Boema1* 
str. C. A. Rosetti nr. 4—6) orele 19 : vorbește 
prof. univ. Vaier Novacu, membru corespon
dent al Academiei R.P.R. despre „Energia a- 
tomică și folosirea ci în scopuri pașnice". 
S.R.S.C. Ateneul R.P.R. orele 19: vorbește 
tov. prof. univ. I. Opreanu despre „Păstrarea 
și întărirea sănătății prin mijloace naturale". 
Conferințele vor fi urmata de filme. (
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